
Lühidalt
• Riigiteede arengukavas 

aastateks 2020–2030 on ees-
märk ehitada tolmuvabad 
katted kõigile kruusakattega 
riigiteedele, millel on suurem 
kasutus ehk üle 50 auto päe-
vas. Nende teede hulka kuu-
lub ka 8,8 kilomeetri pikkune 
Köisi–Koigi tee, mis saab tol-
muvaba katte sel aastal. 

• Et ametlikesse kirjadesse 
oli keeruline märkida „endine 
Albu vallamaja Järva-Madi-
sel“, korraldas Järva-Madise 
külaselts seltsimajale nime-
konkursi. Pakkumisi tuli 
kümmekond. Juhatuse otsu-
sel on seltsimaja nimi nüüd 
Wallamaja Järva-Madisel, 
sest vallamajaks on see ajaloo-
line hoone ehitatud ja siis oli 
kirjapilt selline ning inimesed 
nimetavad seda vallamajaks 
siiani.

• KredEx avas 16. märtsil 
lasterikaste perede kodutoe-
tuse taotlusvooru. Toetus on 
suunatud madala sissetule-
kuga peredele, kus kasvab 
vähemalt kolm kuni 19-aas-
tast (kaasa arvatud) last ja kes 
moodustavad ühise leibkon-
na. Toetussumma on kuni 10 
000 eurot. Kolme- ja neljalap-
seline pere, kellele on eelne-
valt ühe korra kodutoetust 
eraldatud, saab teist korda 
toetust taotleda 5000 eurot. 
Viie- ja enamalapseline pere, 
kellele on eelnevalt ühe korra 
kodutoetust eraldatud, saab 
teist korda taotleda 10 000 
eurot.

• Naiskodu kaitse Järva 
ringkond ja Järvamaa Oma-
valitsuste Liit kuulutavad väl-
ja tänavuse Järvamaa aasta 
ema konkursi. Kandidaate 
saab esitada 22. märtsist ku-
ni 10. aprillini. Aasta ema 
valitakse 11. korda.

NR 6 (40) ILMUB KAKS KORDA KUUSMÄRTS 2020

Järva vald sai 
hiigeltoetuse 

tänavavalgustuse 
renoveerimiseks

ARNIKA TEGELMANN

Järva valla tänavaval-
gustuse renoveerimi-
ne maksab kokku 2 
178 737 eurot, millest 
1 590 478 eurot an-
nab Keskkonnainves-
teeringute Keskus 
(KIK). Tööd kestavad 
kolm aastat.

Selles taotlusvoorus sai 
omavalitsus taotleda rahastust 
80–1500 tänavavalgustuspunkti 
renoveerimiseks. Kuna Järva val-
las on väga palju vanu ja amor-
tiseerunud tänavavalgustusliine 
ning nende juhtimiskilpe, siis 
läks Järva vallavalitsus oma taot-
luse esitamisel välja maksimum-
võimaluse peale. Taotluse aitas 
koostada Andero Kullerkupp 
fi rmast Projektin OÜ.  

Projekti kogumaksumuseks 
kujunes 2 178 737 eurot. KIK-ilt 
saadi rahalist abi maksimumi 
ehk 73% ulatuses ja vallavalit-
suse omafi nantseering on 27% 
ehk 588 259 eurot. Selle eest 
plaanitakse renoveerida  välis-
valgustust kogu valla ulatuses: 
asendada vähemalt 1488 lam-
biposti, mis saavad uued LED-
valgustid. 

Järva valla elektrispetsialist 
Valdor Malva ütles, et toetuse 
taotlemise eesmärk on uuen-
dada ja ajakohastada Järva valla 
kohati väga vana ja amortisee-
runud tänavavalgustuse taristu, 
mille tulemusel väheneb ka, tä-

nu tänapäevastele LED-valgus-
titele ja uuele juhtimistehnoloo-
giale, märgatavalt elektrienergia 
kasutamine. „Arvutuslik elekt-
rienergia tarbimise vähenemine 
on 345 MWh aastas ja projek-
tijärgne CO2 vähenemine 375 
CO2ekv aastas,“ ütles Malva. 
„Samuti paraneb märgatavalt 
uute tänavavalgustusliinide 
töökindlus. Tänavavalgustuse 
renoveerimise käigus asenda-
takse vananenud õhuliinid uute 
maakaabelliinidega ja enamik 
tänavavalgustuse vanu puit- 
ning raudbetoonmaste uute 
metallmastidega.“

Ta lisas, et uute LED-täna-
vavalgustuslampide eluiga on 
umbes 2,5–3 korda pikem kui 
olemasolevate lampide oma, 
energiakulu aga sama val-
gustugevuse saavutamiseks 
kolmandiku kuni poole võrra 
väiksem. Kindlasti on ka uued 
LED-valgustid ökoloogiliselt 
puhtamad, nende hoolduskulud 
on madalamad ja need on väga 
hästi programmi teel juhitavad.

Järva abivallavanem Toomas 
Tammik ütles, et sel aastal on 
põhirõhk projekteerimisel, sel-
leks on valla eelarves üle 109 
000 euro. Ta täpsustas, et pro-
jekt hõlmab kogu Järva vallas  
olemasolevate vanade ja amor-
tiseerunud tänavavalgustusliini-
de renoveerimist ning kus vaja, 
ka tihendamist, mitte aga uute 
liinide ehitamist. „Paljudes piir-
kondades on tänavavalgustus 
lausa ohtlikus seisus, puitmastid 
on maapinnaga kokkupuute-

kohtadel pehkinud ja seisavad 
püsti ehku peal,“ ütles Tammik. 
„Ka on amortiseerunud kaablid, 
pirnid vajavad tihti vahetamist 
– muret ja jooksmist on palju. 
Uue tänavavalgustusega muutub 
ka liinide kasutusmugavus ning 
rahaline kokkuhoid on suur.“

Lähiajal kuulutab Järva valla-
valitsus välja riigihanke projek-
teerija leidmiseks antud prog-
rammi ulatuses tänavavalgustu-
se objektide projekteerimiseks. 
Tammik lisas, et täpne hanke 
korraldus vajab veel läbi mõtle-
mist, kuid tõenäoliselt jagatakse 
piirkonnad osadeks ja ehitus-
hanked kuulutatakse välja osa-
de kaupa – siis saavad hangetel 
osaleda ka väiksemad ettevõtted 
ja töö muutub efektiivsemaks.

Tammiku sõnul on neis oma-
valitsustes, kes on tänavavalgus-
tuse juba renoveerinud, tekki-
nud ka üks probleem – pime 
on. „Vanade valgustite valgus-
reostus on päris suur. Inimesed 
on sellega harjunud, et valgus 
kiirgab igas suunas ja tänaval 
kõndides terve alev justkui sä-
raks tuledes – valgust on palju. 
Uute LED-valgustitega enam 
nii pole. Nende valgusvihk on 
väga konkreetselt suunatud ja 
see enam õhku ei kiirga: käigu-
rajad ja kohad, mida lamp peab 
valgustama, on valgustatud väga 
hästi, kuid võib tunduda, et alev 
on pime ja inimesed kurdavad 
selle üle,“ ütles Tammik.

Kogu tänavavalgustuse ehi-
tusprojekt peaks valmima 2022. 
aasta juulis.

Imaveres Saarekuusi-
ku teel on nüüdisaeg-
sed LED-valgustid juba 
paigaldatud.
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Vabariigi Valitsus kuulu-
tas seoses COVID-19 haigust 
põhjustava koroonaviiruse pan-
deemilise levikuga maailmas ja 
viiruse tõenäolise Eesti-sisese 
leviku laienemisega riigis välja 
eriolukorra. Sellest tulenevalt 
andis Järva vallavalitsus 13. 
märtsil Järva valla ametiasutu-
sele ja ametiasutuse hallatavate-
le asutustele juhised ning võttis 
kasutusele rida meetmeid.

Alates 16. märtsist 
1. maini:

• on Järva Vallavalitsuse 
hallatavates üldhariduskoo-

lides ja Koeru Muusikakoolis 
peatatud tavapärane õppetöö. 
Asutuste direktorid peavad 
korraldama õppetöö üleviimi-
se kaug- ja koduõppevormile, 
keelatud on ekskursioonide jms 
kogunemiste korraldamine. 
Soovitus on jätta ära õpilaste 
riigisisestel ja välisvõistlustel 
osalemine. 

• on peatatud Järva valla 
noortekeskuste ja noortetuba-
de tavapärane tegevus, st otsene 
töö noortega.

• on peatatud tavapärane 
huvitegevus ametiasutuse hal-
latavates asutustes ning antakse 
teistele eraõiguslikele teenuse-

pakkujatele soovitus huvitege-
vuse peatamiseks. 

• on peatatud Järva valla kul-
tuuriasutuste ja muuseumi tava-
pärane töö, st otsene töö isikutega.

• on peatataud Järva valla 
eakate päevakeskuste tegevus, 
st töö ja tegelused klientidega.

Alates 13. märtsist 
1. maini:

• on Aravete Hooldekeskus 
külastajatele suletud.

• on suletud treeninguteks 
kõik Järva valla koolide spor-
disaalid.

• ei toimu Järva valla korral-

datavaid spordi-, kultuuri- jm 
üritusi. 

• on keelatud kõik avalikud 
kogunemised, st avalikud üri-
tused ja avalikud koosolekud.

• on suletud Järva valla pee-
tavad avalikud saunad. Isikutele, 
kellel puudub kodus võimalus 
hügieenitoiminguteks (pese-
misvõimalus), korraldab Järva 
Vallavalitsuse sotsiaalosakond 
vajaliku teenuse osutamise.

• Järva valla lasteaiad on 
avatud. Lasteaedade direktori-
tel soovitada lapsevanematele 
võimalusel lapsi lasteaeda mitte 
tuua ja hoida neid kodus.

• Järva Vallaraamatukogu 
struktuuriüksused töötavad 
piiratud ulatuses, lugemissaali 
teenus (st ajalehtede, ajakir-
jade jms teavikute kohapeal 
lugemine) on peatatud. Raa-
matukogu struktuuriüksuste 
lahtiolekuajad avaldatakse valla 
veebilehel. 

Järva vallavalitsus vaatab 
meetmed üle ning nende 
kehtivust korrigeeritakse 
vastavalt vajadusele.

Koroonaviiruse suurim ris-
kigrupp on vanemaealised ehk 
üle 60-aastased ning krooniliste 
haigustega inimesed. Selles va-
nuses olevad töötavad inimesed 
peaksid võimalusel töötama ko-
dust. Kõigil üle 60-aastastel soo-
vitab terviseamet vältida rahva-
rohkeid kohti, püsida võimalu-
sel kodus ja vältida igal juhul 
kokkupuuteid haigustunnustega 
inimestega ning suhelda laste 
ja lastelastega vaid telefoni või 
elektrooniliste kanalite kaudu.

Terviseamet on andnud soo-
vitused, mida inimesed peaksid 
võimaliku nakkusohu kaitseks 
ette võtma.

Pese tihti ja hoolikalt käsi

Pese käsi sooja vee ja seebiga 
ning avalikes kohtades kasuta 
alkoholipõhist käte desinfi tsee-
rimisvahendit. Käte pesemine 
ja desinfi tseerimine tapab kätele 
sattunud viiruse. Vaata, kuidas 
õigesti käsi pesta (PDF). Ühis-
transpordi kasutamisel tuleb li-
saks käte desinfi tseerimisele pu-
hastada ka kindad ja kotisangad.

Järgi hügieeni

Kui aevastad või köhid, siis kata 
oma suu ja nina ühekordse salvrä-
tiga. Viska see koheselt prügikasti 
ja puhasta seejärel käed. Kui sul ei 
ole salvrätikut, kasuta oma varru-
kat (küünarvarre osa), aga mitte 
paljast kätt. Suu ja nina katmine 
takistab pisikute ja viiruste edasi 
levimist. Kui aevastad vastu paljast 
kätt, võivad pisikud ja viirused sat-
tuda sinu kaudu teistele inimestele 
ja esemetele, mida katsud.

Väldi füüsilist kontakti hai-
gusnähtudega inimesega

Väldi kontakti või hoia dis-
tantsi vähemalt üks meeter 
inimestega, kellel on välised 
haigustunnused - näiteks köha 
või nohu. Kui seisad haigusnäh-
tudega inimesele liiga lähedal, 
võid tema aevastamise korral 
piisknakkuse sisse hingata ja 
ka ise haigestuda. Kuna praegu 
on ka külmetushaiguste leviku 
periood, siis kõiki tuttavaid ei 
ole soovitatav kallistada.

Väldi silmade, 
nina ja suu katsumist

Sinu käed puutuvad avalikes 
kohtades kokku mitmete eseme-
te ja pindadega, mis võivad olla 
hiljuti viiruste poolt saastatud. Kui 
puudutad oma silmi, nina või suud 
mustade kätega, siis on võimalus, et 
viirus kandub ka sinule edasi.

Kui sul on palavik, köha ja/
või hingamisraskused, otsi 
varakult abi

Ütle tervishoiutöötajale või 
perearstile, kui oled olnud lä-
hikontaktis inimesega, kellel 
on hingamisteede haiguste 
sümptomid ehk palavik, köha 
või hingamisraskused. Haigus-
sümptomite (palavik, köha, no-
hu) leevendamiseks soovitame 
kodust ravi käsimüügiravimite-
ga. Tugeva hingamisraskuse või 
õhupuuduse korral helista 112.

Kui sul on kerged hinga-
misteede haiguste sümptomid, 
järgi hoolikalt tavapäraseid 
hügieeninõudeid, sealhulgas 
kätepesu ning võimalusel püsi 
kodus, kuni oled tervenenud 
(minimaalselt 14 päeva).

Kas terviseamet viib läbi 
kodukülastusi?

Terviseametil kodukülastusi 
praegu plaanis ei ole. Kui keegi 
tuleb sind külastama ja väidab, 
et on ametiisik, peab ta küsi-
mise korral näitama oma töö-
tõendit. Juhul, kui on kahtlus, 
et tegemist pole ametiisikuga, 
helista häirekeskusesse numbril 
112 või häirekeskuse infotelefo-
nil 1247.

Ära tarbi tooreid või vähe-
küpsetatud loomseid pro-
dukte

Ära tarbi toorest või vähe-
küpsetatud liha ega kuumtööt-
lemata piima. Samuti ära tarbi 
pesemata puu- ja köögivilju.

Et muutunud olukorraga 
paremini hakkama saada, pea 
kinni järgmistest nõuannetest:

Jälgi igapäevast rutiini

Püüa kodus olles nii palju kui 
võimalik säilitada oma tavapä-
rane rutiin, järgides üldtervis-
liku eluviisi põhimõtteid. Kui 
võimalik, viibi iga päev värskes 
õhus.

Ära võta lapselapsi enda 
juurde hoida

Teadaolevalt ei ole koroona-
viirus lastele väga ohtlik, küll 
võivad lapsed olla viiruse edasi 
kandjateks. Haigestumise väl-
timiseks ära kutsu praegu kül-
la või võta hoida lapselapsi või 
teiste lähedaste lapsi.

Kasuta lähedastega suht-
lemiseks telefoni või in-
ternetti

Suhtle oma lähedastega iga-
päevaselt, kuid soovitatavalt te-
lefoni, e-kirja, kiirsõnumite või 

sotsiaalvõrgustike teel ning väl-
di võimalusel füüsilist kontakti. 

Väldi kaupluse ja apteegi 
külastamist

Võimalusel ära käi ise poes 
ja apteegis, selle asemel palu 
seal käia lähedastel või koha-
liku omavalitsuse sotsiaaltöö-
tajal. Koosta poe- ja apteegini-
mekirjad (piisava varuga) ja 
lase abistajatel kõik asjad ühe 
korraga tuua ja üle ukse an-
da.   Kui tarvitad igapäevaselt 
retseptiravimeid, palun jälgi, 
et sul oleks vähemalt ühe kuu 
varu olemas. Digiretsepte saab 
välja osta ka teine inimene. Ap-
teegis retseptiravimeid ostes on 
vaja selle inimese ID-kaarti, kes 
ostab ning selle inimese isi-
kukoodi, kelle nimele ravimid 
on välja kirjutatud, kelle jaoks 
ostetakse.

Vajadusel palu abi kohali-
kult omavalitsuselt

Kui vajad abi toidu, ravimite 
ja muu vajaliku kättesaamisega, 
tasub võtta ühendust naabrite 
ja kogukonnaga ning uurida, 
kas neil on võimalik toidu või 
ravimite toomisega aidata. Kui 
ümbruskonnas pole kedagi, kes 
saaks abistada, tasub ühendust 
võtta oma elukohajärgse valla- 
või linnavalitsuse sotsiaalosa-
konnaga, kes vajadusel aitab. 

Muu oluline info

Kui kaugtöö tegemine pole 
võimalik ja tuleb käia tööl, on 
oluline järgida hügieeninõudeid 
ja lihtsaid ettevaatusabinõusid:

• Võimalusel väldi ühistrans-
porti ja sõida autoga või mine 
tööle jala; 

• Võimalusel hoia inimeste-
ga kahemeetrist vahet; 

• Pese hoolsalt käsi pärast 
teiste inimeste läheduses ole-
mist, pärast õuest tulemist, 
pärast tualeti kasutamist, enne 
sööki, pärast lift iga sõitmist, jne; 

• Väldi kätlemist, kallista-
mist ja kehalist kontakti kõigi 
inimestega; 

Haigustunnuste ilmnemisel 
jää koju ja vajadusel palu töö-
võimetuslehte.

Eesti Perearsti Seltsi koosta-
tud nõuanded: „Kuidas kaitsta 
eakaid koroonaviiruse eest?“ 
leiab Eesti Perearstide Seltsi 
kodulehelt:  https://www.pere-
arstiselts.ee/

  
Pensionite taotlemine

Sotsiaalkindlustusamet mak-
sab kõiki hüvitisi ja toetusi ta-
vapärasel viisil. Näiteks, kellele 
laekub pension arvelduskontole, 
siis saab ta selle ka nüüd arvel-
duskontole ja kellel on kojukan-
ne, siis saab ta selle kojukandena.

Seoses Eestis välja kuuluta-
tud eriolukorraga võtsid sot-
siaalkindlustusameti töötajad 
telefoni teel ühendust inimes-
tega, kes saavad hüvitist koju-
kandega ning küsisid inimeste 
arvelduskonto numbreid, ku-
hu hüvitis eriolukorra ajal välja 
maksta.

Kuna levima on hakanud ka 
petuskeemid, siis lõpetati tele-
foni teel arvelduskonto numb-
ri küsimine! Kes aga soovivad 
enda hüvitist arvelduskontole, 
palutakse sellest teada anda:

iseteeninduses;
helista infotelefonile 612 1360; 
või saada e-kiri 
info@sotsiaalkindlustusamet.ee

Oluline info eakatele eriolukorra ajal!Järva vallavalitsuse 
sotsiaalosakonna 
juhataja Katre Mägi 
paneb kõigile 
südamele: 
„Kui sa vajad abi, 
teenust või nõu, siis 
pöördu meie poole. 
Või kui sa märkad 
kedagi, kes võiks ol-
la hädas – teavita 
meid! Omavalitsuse 
sotsiaaltöötajad on 
sinu jaoks olemas!“

Järva valla sotsiaalosakond
Sotsiaalosakonna juhataja 
Katre Mägi
5347 3327, 
Katre.Magi@jarva.ee
Imavere piirkond
Sotsiaaltöö spetsialist 
Natalia Medvedeva
512 7480, 
Natalia.Medvedeva@jarva.ee
Lastekaitse peaspetsialist 
Eneken Savi
5329 2756, 
Eneken.Savi@jarva.ee
Koigi piirkond
Sotsiaaltöö spetsialist 
Milvi Rudi
5333 4116, Milvi.Rudi@jarva.ee
Lastekaitse peaspetsialist 
Eneken Savi
5329 2756, 
Eneken.Savi@jarva.ee
Kareda piirkond
Sotsiaaltöö spetsialist 
Natalia Medvedeva
512 7480, 
Natalia.Medvedeva@jarva.ee
Lastekaitse peaspetsialist 
Eneken Savi
5329 2756, 
Eneken.Savi@jarva.ee
Koeru piirkond
Sotsiaaltöö spetsialist 
Lille Tammik
5223 186, 
Lille.Tammik@jarva.ee
Sotsiaaltöö spetsialist 
Andres Ojanurm
5559 3686, andres.
ojanurm@jarva.ee.
Järva-Jaani piirkond
Sotsiaaltöö spetsialist 
Natalia Medvedeva
512 7480, Natalia.
Medvedeva@jarva.ee
Lastekaitse spetsialist 
Raili Ambos
5105 608, 
Raili.Ambos@jarva.ee
Albu-Ambla piirkond
Sotsiaalosakonna juhataja 
Katre Mägi
5347 3327, 
Katre.Magi@jarva.ee
Lastekaitse spetsialist 
Raili Ambos
5105 608, 
Raili.Ambos@jarva.ee

Järva vallavalitsuse meetmed
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Kõige olulisemad sammud haigestumisel
1.  Kui sul on haigussümptomid, helista oma perearstile! Pe-
rearst hindab sinu testimise vajalikkust ja annab tervisenõu.
2.  Kui perearst otsustab, et testimine on vajalik, edastab ta saa-
tekirja laborisse ning sealt helistatakse sulle, et leppida kokku 
testimise aeg ja koht. Oota kõnet. Järvamaal eraldi testimis-
punkti ei ole ning siinseid elanikke teenindavad Alre kiirabi bri-
gaadid, kes käivad testimas ka Lõuna-Eesti piirkonna inimesi. 
3.  Sõida autoga kokkulepitud kohta õigel ajal ja võta kaa-
sa dokument! Ninaneelu proovi saab anda vaid perearsti 
saatekirjaga inimene kokkulepitud ajal isikut tõendava do-
kumendi alusel. Niisama ei ole otstarbekas kohale tulla, 
testitakse eelregistreeritud inimesi. Testima tulles ei ole 
otstarbekas võtta samasse autosse pereliikmeid. Nende-
ga, kes ei saa ise (autoga) testimispunkti tulla, lepitakse 
kokku koroonaviiruse ninaneelu proovi kodus võtmise 
aeg. Jalgsi või ühistranspordiga testimispaika minna ei to-
hi, et vältida viiruse levimist.
4.  Oota vastust, sulle helistatakse! Vastused saab kuni ka-
he tööpäeva jooksul, inimesele helistatakse. Vastused lii-
guvad ka digilugu.ee keskkonda.
5.  Kui sinu proov osutub positiivseks, siis püsi kodus, järgi 
perearsti eelnevalt antud soovitusi, tervise halvenemisel võta 
ühendust oma perearstiga või kutsu kiirabi helistades 112.

Tuludeklaratsioonidega pole vaja kiirustada
Paljud inimesed soovivad tuludeklaratsiooni esitada pabe-
ril. Hetkel on Maksu- ja Tolliameti bürood suletud. Kuid 
muretsema ei pea, sest tuludeklaratsiooni esitamise lõpp-
tähtajani (30. aprill) on veel piisavalt aega. Maksu- ja Tolli-
amet jagab jooksvalt uut infot. Küsimuste korral võib helis-
tada MTA infotelefonile 880 0811 ning samuti on võimalus 
kirjutada e-mailile eraklient@emta.ee.

Politsei- ja Piirivalveameti teeninduste töö
Politsei – ja Piirivalveameti teenindused on edasilükkama-
tute toimingute jaoks avatud. Kriitilise vajaduse puudumi-
sel on parem teenindussaali mitte tulla. 
Kui dokument hakkab aeguma, palu abi lähedastelt, kes aita-
vad taotlust esitada iseteeninduses http://iseteenindus.polit-
sei.ee või posti teel  aadressil Pärnu mnt 139, Tallinn, 15060.
Rohkem informatsiooni dokumentide taotlemise kohta 
leiad politsei kodulehelt https://www.politsei.ee/
Valminud dokumente hoiab Politsei- ja Piirivalveamet tee-
ninduses kuus kuud.

Lähtudes Vabariigi Valitsuse kehtestatud 
eriolukorrast on Järva Vallavalitsuse 
teeninduskeskused ja -punkt suletud
• Sünde saab vormistada Koeru teeninduskeskuses, lep-
pides aja kokku telefonil 5347 8666, ja Ambla teenindus-
punktis, leppides aja kokku telefonil 5343 7580.
• Elukohateateid soovitame esitada aadressil www.rah-
vastikuregister.ee. Kui puudub võimalus esitada teade 
elektroonselt, võtke palun ühendust ja leppige aeg kokku 
telefonidel 5347 8666 või 5343 7580.
• Kõik ametnikud vastavad e-kirjadele ja kõnedele, häda-
vajalikud kohtumised palume ametnikega leppida kokku 
telefoni teel. Ametnike kontaktid on leitavad Järva valla ko-
dulehel või helistades üldtelefonile 5341 3625.
• Paberdokumendid on võimalik panna teeninduskeskus-
tes ja -punktis olevasse postkasti

• Kiiretes küsimustes palume 
pöörduda piirkonnajuhtide poole:
Ambla-Albu piirkond: Kuldar Tammik tel 553 3988         
Järva-Jaani-Kareda piirkond: Uku Talvik tel 5307 0895
Koeru piirkond: Alari Teppan tel 5302 5975                     
Koigi-Imavere piirkond: Kaido Krause tel 5551 4966

Vabatahtlikud vastavad 
Häirekeskuse infotelefonil 
1247, teiste seas ka kaks Järva 
ringkonna naiskodukaitsjat. 
JVL küsimustele vastab Maili 
Antons.

Kui pikad on teie vahetu-
sed infotelefonil ja kui 
kaua olete valmis seda 
tööd tegema?

Vahetus Tallinnas Häirekes-
kuses kestis kuus tundi, ajava-
hemikus kella 18-st kuni 24-ni. 
Vahetusi on eri pikkusega ning 
vabatahtlikel lastakse valida en-
dale sobivad ajad. Mina ja Triin 
Rannu panime praegu end nii 
õhtustesse kui ka päevastesse 
vahetustesse üle päeva. Oleme 
valmis panustama nii kaua, kui 
meie abi vaja on.

Millised olid korduma kip-
puvad küsimused ja kui 
lihtne või keeruline oli 
neile vastata – kuidas oli-
te valmistunud?

Häirekeskuse töötajad on vä-
ga toetavad, nad juhendavad, 
instrueerivad. Enne kõnedele 
vastama hakkamist meid koo-

litati ja tehti selgeks vajalikud 
protseduurid.

Kuna inimesi on kõnede-
le vastamas piisav hulk, siis 
kõnede arv on paras, see tä-
hendab, et on ka vahepause, 
mil jõuab tutvuda värskete 
suunistega, üle lugeda uuene-
nud info. Ametkonnad teevad 
järjepidevalt tööd selle nimel, 
et kõige värskem ja asjakoha-
sem info on kõnedele vastajate 
jaoks kättesaadav ja kergesti 
leitav. 

Korduma kippuvate küsi-
muste kohta on pidevalt täie-
nev dokument, mis on kümneid 
lehekülgi pikk. Spetsiifi lisemate 
küsimuste korral saab inimesele 
anda konkreetse telefoninumb-
ri, näiteks tööõigust puudutava 
küsimuse korral Tööinspekt-
siooni telefoninumbri ja juristi 
meiliaadressi.

Kuidas olid helistajad 
meelestatud (rahulikud, 
ärevad, täitsa paanikas)?

Helistajad, kelle kõned mi-
na vastu võtsin, olid rahuli-
kud, viisakad, väga mõistvad 
ja mõistlikud. Enamiku kõne-
sid sai liigitada tervise ja rei-

simisega, sealhulgas piiriüle-
tusega seonduvaks. Sagedasti 
sain soovitada perearstiga 
konsulteerimist, sest perearst 
on meditsiinitöötaja, tunneb 
inimest ja oskab anda kõige 
õigemat nõu.

Üks helistaja muutus väga 
rõõmsaks, kui sai teada, et ta to-
hib üksi metsarajal värsket õhku 
nautida ning õues jalutamine ei 
ole tegevus, mille eest trahvitakse. 
Mitut helistajat sain tunnustada 
selle eest, et nad järgivad soovitu-
si, käituvad väga arukalt. Näiteks 
haigustunnustega mees suundus 
suvilasse, mitte koju pere juurde. 
Kuna olen naiskodukaitsjana lä-
binud psühhosotsiaalse esmaabi 
koolituse, on mul ettevalmistus 
suhtlemiseks ka ärevil ja šokis 
inimesega.

Millist nõu sellelt numbrilt 
tasub küsida, sest tervise-
nõuandeid te ju ei jaga?

Häirekeskuse infotelefo-
nile 1247 võib helistada mis 
tahes eriolukorda puudutava 
küsimuse korral. Julgustan 
pöörduma – just selleks see 
ongi loodud. Kuna infotulv on 
suur ning ilmub ka valeinfot, 

siis tasubki helistada ja küsida, 
iga helistaja saab vastuse. Mõ-
nikord vajab inimene lihtsalt 
kinnitust, et ta toimib õigesti, 
ning meeldetuletust, et tervis 
on kõige tähtsam. Kodus pü-
sides näitame üles tarkust ja 
hoolivust. 

Kõige tähtsam on järgida ai-
nult ametlikke kanaleid: ERR, 
Vikerraadio, internetis Tervi-
seameti kodulehekülg. Ning 
võimalusel püsida kodus, pesta 
hoolikalt käsi, liikuda värskes 
õhus.

Tahan veel lisada, et Nais-
kodukaitse on aastaid panus-
tanud elanikkonna kaitsesse, 
loonud mobiilirakenduse „Ole 
valmis!“ ning korraldanud 
ohutushoiu kursusi, meil on 
teadmised ja oskused. Oleme 
valmis panustama kogukonna 
ja riigi heaks.

Häirekeskuse infotelefon 1247 
ehk ÜKS telefoninumber 24/7

Triin Rannu ja Maili Antons abivajajate kõnedele vastamas.

Riiklikud numbrid
Kriisitelefon 1247
Perearsti 
nõuandetelefon 1220
Konsulaarabi 53019999
Hädaabi 112
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Armas emakeelepäev „Kel sõna selge, sel joru julge“ 
Imavere raamatukogu juhataja Allika Jüris andis teada, et 

Imavere lasteaed Mõmmi on aastaid tähistanud emakeelepäeva 
Eesti autorite luuletuste lugemisega. „Sättisin end fännina juba 
aegsasti kohale. Tore oli laulda rahvalaule koos lauluõpetaja Ehaga 
Hiiu kandle saatel ja „Ukuaru valss“ kõlas suure kandle peal nii 
kenasti. Peaesinejad olid sellel päeval ikka väikesed luulelugejad. 

Kõige väiksemad, Kaisumõmmide rühma lapsed, tegid toreda 
ühise esinemise koos liikumisega. Nende liisusalm oli nii vahva, 
et lugesime seda veel ka kõik koos,“ ütles Jüris. „Keskmise rühma 
Müramõmmide ja suurte Marumõmmide rühma lapsed olid väga 
andekad lugejad. Tublid olid ka õpetajad, kes luuletused otsisid ja 
koos laste peredega selgeks õpetasid. Aitäh ilusa elamuse eest!“

Kuigi Järva valla kõik lasteaiad on avatud, kasutavad va-
nemad valla haridusjuhi Elo Siska sõnul seda võimalust 
vähe: reedel, 20. märtsil oli lapsi lasteaedades viis, esmas-
päeval, 23. märtsil veidi rohkem – 17. Kokku käib Järva 
valla lasteaedades aga 454 last. „Valmidus eriolukorras 
ööpäevaringse lastehoiu avamiseks, kui tõepoolest tekib 
vajadus, on neljas piirkonnas: Imaveres, Koerus, Järva-
Jaanis ja Aravetel,“ ütles Siska.

ARNIKA TEGELMANN

Juba kolmandat aas-
tat viivad Lottemaa, 
SEB ja airBaltic läbi 
leiutamisvõistlust, mil-
le eesmärk on sütita-
da lastes leiutamiskir-
ge, loovust ja uuen-
dusmeelsust, sest 
leiutamine teeb elu 
huvitavaks.

Võistlusele esitati üle 130 
projekti. Kümne fi nalisti hulka 
jõudis ka Imavere Mõmmi las-
teaia Kaisumõmmide rühmas 
käiva Kermo Kleeni uute leiu-
tiste joonistamise masin. 

Ise ta kirjeldab oma tööd 
nii: „KAS POLE PÕNEV 
APARAAT. ASETA VALGE 
PABER, MIS OLEKS ÜM-
MARGUNE, KÕIGE SUURE-
MALE HAMMASRATTALE. 
ÄRA UNUSTA MARKERILT 
VÕTTA KORK OTSAST, ET 
TA PUUTUKS VASTU PA-
BERIT. HAKKAME PIHTA. 
VALI VÄIKSEM HAMMAS-
RATAS, ÜKSKÕIK MILLINE 
SEAL ON, PULK MILLEST 
KINNI VÕTTA JA HAKKA 
SEDA KEERAMA JA KOGU 
MASIN LÄHEBKI TÖÖLE JA 
JOONISTAB MINGI PÕNEVA 
UUE PROJEKTI.“ Nii sündis 
näiteks Kermo heina siluja.

6. märtsil kokku saanud leiu-
tamisvõistluse žürii valis välja 
konkursi viis parimat tööd, mis 
omakorda läksid avalikule hää-
letamisele. Ja viie parima sekka 
jõudis ka Kermo masin!

Imavere lasteaia direktor 
Heidi Arula ütles, et nad tä-
histasid sel aastal juba väi-
kest juubelit, sest osalesid 
leiutamist nõudval konkur-
sil kümnendat korda. 2014. 
aastal pälvis Mõmmi lasteaed 
keskkonnaameti korraldataval 

üleriigilisel keskkonnasõbrali-
ku haridustegevuse konkursil 
Keskkonnakäpp kategoorias 
„Tubli tegutseja“ ka laureaa-
ditiitli. „Konkursside eesmärk 
on olnud eelkõige propagee-
rida jääkmaterjali kasutamist 
meisterdades, konstrueeri-
des ja ehitades ning perede 
koostegutsemist,“ ütles Arula. 
„Algatus on olnud jätkusuut-
lik, sest sellest on saanud 
iga-aastane põnevust pakkuv 
ettevõtmine nii lastele kui ka 
täiskasvanutele.“

Arula sõnul oli sel aastal 
meisterdusi/leiutisi tavapä-
rasest vähem – paarikümne 
ringis. Kõik leiutajad said tra-
ditsiooniliselt Väikese Leiutaja 
tunnistuse ja Lotte-teemalise 
auhinna. Osalejate vahel loositi 
välja perepilet Tartusse Ahhaa 
Keskusesse, mille võitis Nele 
Väli, kes meisterdas valguse te-
gemise masina. 

Lottemaa leiutamise konkur-
sile 2020 saadeti  kolm tööd: 

Kermo Kleeni „Uute leiutiste 
joonistamise masin“, Elise Klee-
ni „Raketiga kuule“ ja Victoria 
Allsaare „Bakterite salaelu“. 
„Kleeni pere on läbi aastate ol-
nud üks aktiivsemaid konkursil 
osalejaid ja nende tööd on alati 
üllatavad,“ kinnitas Arula.

Peres kasvab kolm last: Kar-
mo (8), Elise (6) ja Kermo (3). 
Pereema Eneli sõnul osalesid 
nad lasteaia meisterdamiskon-
kursil juba viiendat aastat, kuid 
oma tööd saatsid edasi esimest 
korda. 

Viiruse tõttu kodus istuda vä-
ga igav polegi. „Karmoga teeme 
koolitükke ja jääb aega ka meis-
terdamiseks. Minu õde Elina an-
nab ideid ja koos lastega teeme 

need teoks,“ ütles Eneli. Juba on 
valminud plastpudelist auto, mis 
sai alla korkidest rattad, lennu-
keid ja väiksemaid asju ka.

SEB leiutamisvõistluse 2020 
võidutöö ja kolm parimat leiu-
tajat selguvad juba 31. märtsil.

Avaliku hääletamise käigus 
valitud kolme võidutöö autorid 
saavad koos perega SEB ja air-
Balticu toel lennata Londonisse, 
Kopenhaagenisse või Berliini, et 
saada inspiratsiooni sealsetest 
leiutamis- ja tehnoloogiamuu-
seumidest.

Lottemaa teemaparki täis-
mõõdus püstitatud võidutöö, 
mis on ühtlasi peaauhind kon-
kursi parimale leiutajale, ava-
takse pidulikult 21. juunil.

Väike leiutaja jõudis 
viie finalisti sekka

OÜ Tanksemäe Saff er juha-
tajal Marek Balderil on hea uu-
dis: kui eelmisel nädalal sai tema 
kauplustest Albus ja Kaalepis 
kaupa koju tellida telefoni teel 
(Balderi sõnul seda võimalust 
ka kasutati), siis sellest nädalast 
on avatud ka e-pood www.tank-
semäesahver.ee.

E-poes on saadaval esmatar-
bekaup: leivad-saiad, piima- ja 
lihatooted (ka külmutatud), ja-
hutatud kaubad alates vorstist ja 
singist ning lõpetades kanafi lee-
ga, purgisupid, köögiviljad, ma-
karonitooted, aga ka pesupulber, 
tualettpaber, putukamürgid jne. 
„Enamikul toodetel on juures ka 
pildid. Hinnad on samad, mis 
meie Albu ja Kaalepi kauplus-
tes. Tellimuse eest pangalingi-
ga maksta ei saa, vaid saadame 
meiliaadressile arve ja kui see 
on tasutud, toome ka kauba ko-
ju,“ selgitas Balder ja täpsustas, 
et helistab, kui on kohale jõud-

nud. „Panen kauba ukse taha. 
Inimesega ma kokku ei puutu. 
Tellimusel on ka lisalahter ju-
huks, kui kaupa pole e-poes 
näha, näiteks on nii koera- ja 
kassitoitudega. Alati võib mulle 
ka helistada 5375 9307. Tarne-
päevad jäävad ikka samaks ehk 
kauba toome koju esmaspäeval, 
kolmapäeval ja reedel, sest siis 
on värske lihakaup.“

Seoses e-poe avamisega 
laienes tarnepiirkond üle kogu 
Järvamaa. Kauba koheletoo-
mise hind sõltub piirkonnast. 
Aravete-Albu piirkonnas on 
see 2 eurot, Ambla piirkonnas 
3 eurot, Järva-Jaani, Roosna-
Alliku, Kareda ja Peetri piir-
konnas 5 eurot, Koeru, Paide, 
Väätsa, Türi, Imavere piirkon-
nas 10 eurot. „Veokulud võivad 
muutuda, anname sellest tea-
da,“ lubas Balder ja kinnitas, et 
sõidab piirkonda kohale ka ühe 
tellimuse pärast.

Tanksemäe Saffer 
avas e-poe

Kermo Kleeni uute leiutiste 
joonistamise masin.

Kui tahad Kermo tööle oma häält anda, mine Lottemaa 
kodulehele ja kohe esiküljelt leiadki  leiutamisvõistluse 
info. Klõpsa sellel ja viis parimat leiutist ongi sinu ees: 
anna sellele, mis sulle kõige enam meeldib, oma hääl ja 
osaled samuti auhindade loosimises!
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Kuigi Järva valla eelar-
ve põhitegevuse kulu-
de ja investeeringute 
maht on sel aastal 20 
825 731 eurot ehk 722 
728 euro võrra suurem 
kui eelmisel aastal, 
kinnitab vallavanem 
Rait Pihelgas, et uude 
valda sisseelamise 
aeg on läbi, mõistlik on 
kõik tegevused üle 
vaadata ja efektiivse-
malt majandama ha-
kata. Prioriteet on endi-
selt haridus. 

Pihelgas ütles, et ootus, mis 
on kogukondades olnud ühine-
mise algusest peale, on kajastu-
nud ka valla eelarvetes. „Elu on 
näidanud, et paljusid tegevusi 
me ei suutnud 2018. aastal teos-
tada, 2019. aastal samamoodi. 
See on näidanud, et tahame palju 
ära teha, suudame seda ka fi -
nantsiliselt planeerida, aga kõik 
ei lähe plaanipäraselt. Projektid 
on olnud väga erinevates staa-
diumites. Kui projekti käigus 
on tekkinud mõtteid, mis oleks 
tulevikule kasulikumad, oleme 
tõmmanud pidurit, leidnud la-
hendused ja projekti kaasajasta-
nud. Näiteks Imavere põhikool, 
kus soovitakse keskenduda IT-
haridusele,“ selgitas Pihelgas.

Tema sõnul on kahte tüüpi 
arvamusi: ühed ütlevad, et ei 
suudetud teha, ja küsivad, miks 
nende projektidega tegeletud po-
le, teised arvavad, et tark ei tor-
ma. „Kui me teeme järgmise viie, 
järgmise kümne aasta projekte, 
mis teenivad pikemaid huve, on 
mõistlik kaaluda ja muuta suun-
da, kui vaja. Tormamine ei too 
üldjuhul kasu. Mõtleme sellele, 
mida tulevik toob. See näitab 
valla küpsust, et me suudame 
projekte ka käigu pealt muuta, 
kui vaja on. Arvestades meie 
noorust – me pole oma projekte 
saanud ise planeerida, need on 
tulnud kaasa endistest valdadest. 
Need, mida oleme saanud ise et-
te valmistada, näiteks Järva-Jaani 
gümnaasiumi rekonstrueerimine 
– kui need paari-kolme aasta pä-
rast ehitushankesse lähevad, on 

Rait Pihelgas: Tuleb vaadata, 
kuidas efektiivsemalt toimetada

Põhivara soetus ehk investeeringud koos muudatustega ja katteallikatega 
(„ÜT“ ületulev ühinemistoetus, „Omavahendid“ sisaldavad likviidseid vahendeid ja põhitegevuse tulemit)

Tegevusala nimetus Tegevus Summa Oma-
vahendid Laen ÜT Muu 

toetus
Ambla teeninduspunkt Peasissekäigu trepi ja välisukse renoveerimine 6 000 6 000    
Koeru teeninduskeskus Arhiivi ja ühe kabineti remont ning sisustamine 25 000 25 000    
Muu majandus 2019. aasta üleminev kaasava eelarve projekt Ervita külas 11 136 11 136    
Teede ja tänavate korrashoid Ahula-Aravete kergliiklustee ehitamine 300 000  275 811 24 189  
Teede ja tänavate korrashoid Aravete teeninduskeskuse parkla ja siseteede rekonstrueerimine 63 000  63 000   
Teede ja tänavate korrashoid Imavere-Paia kergliiklustee projekteerimine 7 000 7 000    

Teede ja tänavate korrashoid Koeru-Visusti kergliiklustee ehitamise kaasfinantseerimine koostöös 
Maanteeametiga 70 000 58 811 11 189   

Teede ja tänavate korrashoid Mustkatete säilitustööd, pindamine ja löökaukude plommimine 30 000 30 000    

Elamu- ja kommunaal-tegevused 2019. aasta üleminev Imavere korterelamu investeerimistegevus ja 
2020. aasta kavandatud ehitustegevused 1 683 000  825 000  858 000

Elamu- ja kommunaal-tegevused 2019. aasta üleminevad Järva-Jaani perearstikeskuse projekteeri-
mistööd ja tööde teostamine 112 924 12 924 100 000   

Elamu- ja kommunaal-tegevused Puhkealade arendamine tervise edendamise eesmärgil 88 000  8 000  80 000
Tänavavalgustus Tänavavalgustuse rekonstrueerimine KIK toetusel, 2020. aasta maht 108 937  29 413  79 524
Veevarustus 2019. aasta üleminev Sõrandu ÜVK rekonstrueerimine 71 088   71 088  
Koigi ambulatoorium 2019. aasta üleminev Koigi Ambulatooriumi investeerimistegevus 40 929 40 929    
Albu rahvamajad Fassaadi renoveerimine 10 000 10 000    
Ambla kultuurimaja Ambla kultuurimaja küttesüsteemi tööd 30 000  30 000   
Aravete STK Automaatse tuleohu signalisatsiooni paigaldamine (ettekirjutus) 13 000  13 000   
Järva-Jaani kultuurimaja Rõdu renoveerimine 6 426 6 426    
Koeru Kultuurimaja Klaveri soetamise omafinantseeringt 2 000 2 000    
Albu põhikool Energiasäästu meetmete rakendamine (sh akende vahetus) 44 000  31 693 12 307  

Ambla-Aravete lool 2019. aasta üleminev Ambla-Aravete looli Aravete lasteaia 2020. 
aasta investeerimistegevus 1 053 400  1 053 400   

Ambla-Aravete kool 2019. aasta üleminev Ambla hoone fassaadi soojustamine 230 567 230 567    
Aravete keskkool 2019. aasta üleminev hoone vana osa rekonstrueerimine 355 461 252 919  102 542  
Imavere põhikool 2019. aasta üleminevad rekonstrueerimistööd ja ruumide sisustamine 393 375 167 411 71 733 154 231  
Järva-Jaani gümnaasium 2019. aasta üleminevad projekteerimistööd 19 500 19 500    
Koeru keskkool 2019. aasta üleminevad hoone rekonstrueerimistööd ja sisustamine 218 183 218 183    
Koeru lasteaed Koeru lasteaia juurdeehitis 200 000  200 000   
Peetri kool Lasteaia rekonstrueerimine 20 000  20 000   
Koeru perekodu Perekodu projekt 15 000  15 000   

KOKKU 5 227 926 1 098 806 2 747 239 364 357 1 017 524

need küpsed, et lõpuni minna.“
Samas on projektid läinud 

kallimaks: kui eelmisel aastal oli 
eelarves Imavere kooli tarvis 341 
184 eurot, siis uues eelarves juba 
393 375 eurot. „Nipet-näpet on 
juurde läinud, et täita neid soo-
ve, mis koolil on. Saame sellega 
suured mured lahendatud. Tee-
me kõik selleks, et see projekt 
teoks teha,“ lubas Pihelgas.

Selle aasta investeeringute 
kogumaht on 5 227 926 eurot. 
„Suurim ettevõtmine on kor-
rusmaja ehitus Imaverre, mis 
on ajalooline projekt, Eestis esi-
mene nüüdisaegne korrusmaja 
maapiirkonnas. Üks on ehitus, 
aga pärast seda maja haldamine, 
üürnike leidmine, milline on sel-
le maja sotsiaalmajanduslik efekt 
– see on hästi-hästi huvitav ja 
loodame, et see õnnestub hästi,“ 
ütles Pihelgas.

Ahula-Aravete jalg- ja jalg-
rattatee hange on läbi. Esialgse 
kava järgi peaks ehitus algama 
aprilli lõpus. „Eelarves on töö-
deks ette nähtud 300 000 eurot, 
kuid hanke käigus saime parema 
pakkumise, 226 845 eurot koos 
käibemaksuga. Ülejäänud raha 

jääb teede valdkonda, sest teede 
olukord on väga keeruline,“ täp-
sustas Pihelgas. „Valmistame ette 
Imavere-Paia risti kergliiklustee 
projekteerimist ja loodame, et 
mingil hetkel lisandub sellele ka 
riiklik toetus. Teeme lahendu-
sed paberil läbi, vaatame, kas 
on võimalik maanteeameti liik-
lusohutusprogrammist toetust 
saada. Sinna on seda teed vaja, 
sest inimesed lähevad Paia ris-
ti ja Tikupoissi sööma, seal on 
pakiautomaat, taluturg ja muud 
teenused. Lisaks liiklusohutusele 
täidab see ligi paarikilomeetrine 
teelõik ka terviserajatise rolli.“

Maanteeametiga koostöös 
peaks valmima üks teelõik ka 
Koerus. „See, et me väga pikki 
lõike ainult oma raha eest teeksi-
me, on vähetõenäoline nii nüüd 
kui ka tulevikus, sest raha ei ole 
nii palju. Saame seda teha koos-
töös riigiga või projektitoetuste 
toel. Projekte võiks aastate jook-
sul endale sahtlisse valmis teha, 
et kui tulevad toetusmeetmed, 
oleksid need olemas,“ ütles Pi-
helgas.

Tema sõnul on nüüd, kui uu-
de valda on sisse elatud, mõistlik 
hakata üle vaatama ka kulusid. 

„Ühinemise käigus oli rohkem 
ressursse vaja. Eestis oli oma-
valitsusi, kes ei läinud ühinemi-
sele vastu väga tugeva ametnike 
koosseisuga ja sellest tuli päris 
palju tagasilööke. Meil on väga 
hea meeskond ja spetsialistid, 
ressursse on panustatud sellesse, 
et meeskond saaks igapäevaselt 
toimima. Nüüd tuleb igapäe-
vaülesanded üle vaadata, mida 
saaks efektiivsemalt teha. Selle 
peale tuleb mõelda, et püsiks jät-
kusuutlik investeerimis- ja ma-
jandusvõimekus. Seda ei peaks 
kartma. Tuleb mõelda sellele, 
mida me saame rohkem selle 
rahaga teha,“ selgitas Pihelgas. 
„Otsime mõistlikke lahendusi. 
Meil on asutustes palju dublee-
rimisi. Vaatame, mida on või-
malik koos efektiivsemalt teha, 
kas kõiki tegevusi on üldse vaja 
jätkata, kas teenustel on tarbijaid 
ja nii edasi.“ 

Suure osa omavalitsuse eel-
arvest moodustab riigi rahatugi. 
„Põhitegevuse tulud on võrrel-
des eelmise aastaga kasvanud 
1,1 miljonit eurot, peamiseks 
põhjuseks on tulumaksu laeku-
mise ning toetus- ja tasandus-
fondi kasv. Mis meie eelarvet igal 

aastal koormab, on miinimum-
töötasu kasv, mida kusagilt ei 
kompenseerita. Peame vaatama 
eelarve sisse, kuidas efektiivse-
malt toimetada,“ ütles Pihelgas.

„Maamaks laekub planeeri-
tult. Tulude pool on stabiilne. 
Eelmisel aastal laekus tulumaksu 
planeeritust rohkem 94 000 eu-
rot. Tulumaksu kasvu planeeri-
sime selle aasta eelarves üle 5%, 
see pole ülemäära optimistlik 
ega ka väga konservatiivne,“ üt-
les Pihelgas. „Peame vaatama üle 
oma varade müügi. Meil on väga 
suur kinnisvaraportfell, üle saja 
korteri – mis neist saab. Meil on 
kinnistuid ja karjäärid – ka see 
mõjutab meie tulu.“

Selleks, et kinnisvaraportfel-
li paremini hallata, on tegele-
tud analüüsiga. Eelmisel aastal 
valmis see Aravete asula kohta. 
Pihelgase sõnul tekitab igasu-
gune muutus inimestes hirmu. 
„Tahetakse, et kõik oleks nii na-
gu vanasti. Aga kui me vaatame 
tulevikku, kuidas oma pindu 
optimaalselt kasutada, siis on 
mõistlik neid kasutada võimali-
kult efektiivselt,“ ütles ta. „Koos-
olekutel käib paar-kolm inimest, 
kes on vastu. Enamik inimesi 

arvab, et see on mõistlik plaan ja 
teenib lastevanemate huve. Mina 
arvan, et selle plaaniga peab eda-
si minema. Ühinemislepinguga 
see vastuollu ei lähe, see on eel-
arve seletuskirjas ka kenasti lahti 
seletatud – kõik, kes soovivad, 
saavad sellega tutvuda.“

Kui muutuste vastased tooni-
tavad, et nad kogusid uuenduste 
vastu üle 300 allkirja, siis vähem 
on räägitud, et septembris an-
ti volikogule üle toetuskiri uue 
lasteaia ehitamiseks, millel olid 
66 lapsevanema ja 14 töötaja 
allkirjad. 

Pihelgas selgitas, et kolme 
miljonit eurot, mis kuluks Ara-
vete lasteaiahoone rekonstruee-
rimiseks, valla eelarves pole. Sel 
aastal on investeeringute maht 
kogu valla peale 5,2 miljonit eu-
rot, sellest Aravete lasteaiahoone 
ehituseks veidi üle miljoni euro. 
Uue hoone ehituseks saaks vald 
aga lisaraha taotleda. „Meede sel-
leks avaneb ilmselt aasta lõpus. 
Loodame, et suudame miljonist 
teha kaks miljonit ja teeme selleks 
kõik. Kohtusime eilegi (3. märtsil 
– toim) minister Jaak Aabiga, kes 
lubas teha kõik selleks, et Kre-
dEx selle meetme avaks,“ ütles 
Pihelgas. „Võib tunduda, et see 
on pikale veninud protsess, aga 
midagi pole teha – peame kasuta-
ma võimalusi raha võimendada. 
Teisalt on see ka kogukonna jaoks 
settimise aeg, aeg selle mõttega 
harjuda, et tulevad muutused.“

Pihelgas tuletas meelde, et 
Järva vallas on nii koalitsioon 
kui ka opositsioon ning õhus on 
tunda uute valimiste hõngu. „Vo-
likogus on kindlasti poliitikuid, 
kes tahavad tänase koalitsiooni 
tegemisi näidata halvas varjus, 
et kõik, mida tehakse, on halb 
ega arvesta inimestega. Tegeli-
kult oleme Eestis üks esimesi 
omavalitsusi, kes tegeleb laie-
malt kaasamisega, korraldame 
avalikke koosolekuid, kasutame 
nutirakendusi, sotsiaalmeediat, 
et anda informatsiooni ja küsida 
tagasisidet. Sama tegime ka koo-
lireformi korral ehk rääkisime 
sihtrühmaga,“ ütles ta. „Jah, krii-
tikud toovad välja kitsaskohad, 
aga minu küsimus on – kuidas 
me saame teisiti teha? Meie selle 
aasta soovid on, et meie haridus-
asutused saaksid korda, soovi-
me üürielamut ehitada, soovime 
suuri muutusi. Selleks tuleb võtta 
suuremad riskid.“
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ARNIKA TEGELMANN

Räägime Vargamäel Tanel 
Toomi fi lmis „Tõde ja õigus“ 
Mari osa täitnud Ester Kuntuga 
juttu tähendusrikkal päeval, 1. 
märtsil: on Tammsaare mäles-
tuspäev, algas teatrikuu ja kohe-
kohe on naistepäev. 

Viimasel ajal on palju ju-
tuks olnud, mis saab meist 
kriisiolukorras, näiteks kui 
elekter kaob nädalaks, 
kuuks? Poes käia ei saa, 
vett kraanist ei jookse ja 
süüa pole teha kusagil, kui 
kodus on vaid elektripliit. 
Mis meist siis saab?

Linnainimestel on raskem, 
kuid arvan, et maainimesed 
saavad ilusti hakkama. Oleme 
päris kanged ja taibukad, tuleme 
toime. Mul on eestlastesse usku.

Kas Sul on varutud koju lei-
vajahu ja patareisid?

Otseselt selle eesmärgiga pole 
ma poes käinud. 

Millal oli kõige esimene 
kord, kui Sa puutusid kokku 
Tammsaare loominguga?

Küllap koolipõlves. Käi-
sin Maret Oomeri näiteringis. 
Siinsamas Vargamäel mängisime 
Karinit ja Indrekut, tegime „Tõe 
ja õiguse“ IV osa põhjal midagi 
kooliteatrite ürituseks. Koolis oli 
see kohustuslik kirjandus.

Kas see pilt, mis Sulle koo-
liajal jäi Vargamäe elust ja 
tegelastest, on aastatega 
muutunud?

Ikka. Päriselt õppisin neid 
tundma ja süvenesin sellesse 
elusse alles siis, kui hakkasin te-
gelema fi lmiga. Hästi keeruline 
oli end panna sellesse olustikku. 
Inimhinge otsingud olid liht-
samini samastatavad. Ma pole 
tohutult haritud ajaloolane ja 
pole ka maalt pärit, kuid suut-
sin enda meelest külainimese 
mõttelaadiga samastuda. Olusid 
on raskem ette kujutada. Kuna 
fi lmimine toimus päris kehvades 
tingimustes, siis me ei pidanudki 
seda ette kujutama, vaid oligi 
väga külm ja keeruline.

Sa siis kujutad ette elu talvi-
sel Vargamäel, kus sooja an-
dis ainsana suur reheahi?

Muidugi kujutan, ja peale fi l-
mi kujutan eriti hästi. 

Üks hetk oli küll jahmatav. 
Kui ma esimest korda jõud-
sin fi lmi-Vargamäele, vaatasin 
oma valdusi üle, jõudsin tuppa 
ja mõtlesin, et kus see Mari siis 
magas. Ilmselt selle laua peal või 
pingi all? Ja kui ma siis korra 
pikali heitsin, siis ... saate aru 
küll, mida ma tundsin. Seda on 
raske ette kujutada tänapäeval, 
kui spetsiaalsed madratsid ja 
padjad toetavad keha ja kaela. 
Kust need inimesed võtsid selle 
jõu päeval toimetada, kui öösiti 
niimoodi magati? Kõik toimis 
ju kuidagi.

Mis tunded Sind valdasid, 
kui Sulle pakuti Mari traa-
gilist rolli?

Olin väga õnnelik. Näitleja 
aspektist vaadates oli see ju suur 
ja huvitav töö. Olen draama ja 
traagika fänn, see on minu tee-
ma ja seda ma ei kartnud. 

Kui hästi Tanel Toom suh-
teliselt noore mehena os-
kas seda olustikku, seda 
mõtet, mida ta tahtis ek-
raanil näha, teieni tuua?

Siin on kaks asja. Olustik on 
hoopis teine kui suhteliinid, mi-
da mängisime. Filmitegemine 
erineb teatritegemisest. Seal ei 
olegi ettekujutamist, see kõik 
oli fi lmi tehes väga reaalne. 
Meil polnud stuudiot, pidime-
gi olema rehetoas. Kuna Ma-
ri oli nii vaene, siis esimesed 
seitse aastat ei kuulunud minu 
kostüümi juurde jalanõud ehk 
kõik stseenid olidki paljajalu 
ja mul polnud vaja olustikku 
ette kujutada. Olustiku loomi-
sega tegeleb kunstnik ja kogu 
tiim, mina pean neis oludes 
mängima. Ja seda peab aitama 
mul teha režissöör – selles oli 
Tanel super hea. Päriselt! Ta 
on ainuke Eesti režissööridest, 
kes on õppinud tööd näitlejaga 
väga põhjalikult. Selles loos on 
kõike, looduse vaheldumist ja 
mõjujõudu, mis võtab inimesed 
kaasa. Aga see on suhtedraama, 
need inimesed elavad selle pika 
aja jooksul nii palju läbi. Vahel 
on fi lmides ainult üks neist het-
kedest: juhtub midagi traagilist, 
tegelane hukkub. Meie fi lmis on 
korduvalt väga keerulisi hetki – 
neid hetki aitas Tanel näitlejal 
lahendada suurepäraselt. Küllap 
see on anne, enda tundlikkuse 
aste, mis on kaasa antud, oskus 
inimesi lugeda ja inspiratsioon, 
mille ta on saanud Tammsaa-
relt. Miski käivitab, inspireerib 
selle materjaliga tööd tehes.

Mari tegelaskujust on 
paljudel kahju olnud, 
kuid on olnud ka inimesi, 
kes näevad teda kui naist, 
kes nägi nii-öelda võima-
lust tõusta karjääriredelil 
ülespoole. Miks Sinu mee-
lest jäi Mari tallu Andrese 
juurde? Kas laste pärast 
või oli temas ka soov saa-
da perenaiseks? 

Ma olen seda lugu vaada-
nud väga pikalt Mari läbi. Kui 
te nüüd suudate minuga kaasa 
mõelda Mari lugu, siis kust ta 
alustab – saunikuks saades pol-
nud tal mitte kedagi. Ta hakkas 
Krõõdaga väga hästi läbi saa-
ma, Krõõt hoidis teda väga. See 
on oluline. Maril pole seal ema, 
sugulasi, mitte kedagi. On vaid 
üks perenaine, kes temast tõesti 
hoolib. See on armastus, mis neil 
omavahel on. Kui Krõõt tunneb, 
et ta on minemas, palub ta Mari, 
kas too jääks tema lastele emaks. 
See on üks oluline punkt, miks 
Mari jääb. 

Perenaiseks? Kui keegi istutab 
sulle selle mõtte pähe, siis isegi kui 
sa tead, et see on vale ja elu sees 
nii ei lähe, siis sa võid ju salaja selle 
mõttega korraks mängida, kui sa 
õhtul magama lähed, silmad kinni 
paned ja täiesti üksi oled – mis 
oleks, kui ...? Ma ei ütle, et Mari 
seda tegi, me ei tea seda.

Väga palju mängib siiski rolli 
Krõõda palve. Kui mõelda, et 
ta on Mari päästnud, andnud 
talle kodu, elu, soojuse, õrnu-
se, armastusetunde. Mari on 
vaadanud perenaist alt üles, see 
on miski, kuhu tema kunagi ei 
küündi, ja kui see inimene palub 
tal midagi sellist teha, on Mari 
väga keerulises olukorras. 

Kui Krõõt sureb, on väike 
Andres äsja sündinud. Kui Juss 
käib Mari koju tagasi palumas, 
on lapsed väga väikesed. See on 
väga keeruline stseen. Selle üle 
on palju vaieldud, kas Mari tegi 
õigesti või mitte. Tammsaare on 
kirjutanud nii, et õiget ei ole. 
Olukord on selline, et kõrval-
toas on väikesed lapsed. Tal on 
kolm last, keda ta toidab rin-
naga ja kellest üks pole isegi te-
ma oma. Ja Juss tuleb teda koju 
paluma. Kui Mari nüüd läheb, 
võtab ta kaasa oma kaks last. 
Aga ülejäänud? Reaalsus on see, 
et Andres neid toidetud ei saa. 
Mitu elu siis jääb Mari hinge 
peale? See on naise instinkt – ta 
peab laste eest hoolt kandma, 
pluss Krõõdale antud lubadus. 
Ja see on põhjus, miks ta sel 
hetkel Jussiga kaasa ei lähe. Tal 

pole siis veel peas seda mõtet, 
kuidas oleks siin perenaiseks 
saada. Seda ma ei usu. 

Perenaiseks saab ta seetõttu, 
et Juss lahkub.

Nüüd vaatame olusid: üks 
mees jääb ilma oma naisest ja 
naine oma mehest. Neil oleks ju 
võinud tekkida armastus ja ilus 
elu koos. Kõige kurvem ongi, 
et Andrese ja Mari vahel ei teki 
üksteisemõistmist, ei teki seda, 
mida vaja oleks. 

Kas Sina kujutad ette elu 
ilma armastuseta?

See on valus küsimus. Kuju-
tan ette küll ja ma tahaks, et mul 
ei oleks nii. 

„Tõde ja õigus“ on viimasel 
paaril aastal olnud kõigi 
suul ja meeltes. Kuidas nii 
Eesti-keskne lugu võiks 
mõjuda publikule väljas-

pool Eestit? Oscar jäi ju 
seekord koju toomata.

Mina selle pärast küll ei mu-
retse. Filmil on tugev suhterežii 
ja inimsuhetel on selles väga suur 
osa, millele inimene kaasa elab.

See, et me saime 90-st fi lmist 
kümne hulka, on vapustav. Miks 
me ei rõõmusta selle üle? Kur-
ta, et miks me edasi ei saanud, 
on eestlase olemuses. Me saime 
kümne hulka! Ma olin väga šokis 
sellestki. Ja väga uhke. Kui te 
vaatate eelarveid, millega teised 
Oscari kandidaadid on tehtud, 
siis meie fi lm on tehtud tohu-
tult väikese eelarvega ja see on 
võimas, et jõudsime nii kaugele. 

Kas Eesti elu ei tundu selle 
filmi taustal kuidagi liiga 
masendav?

Aga see ju ongi! Hispaanlas-
te või portugallastega on meid 
raske võrrelda. Vaatame vai-

kides oma loodust ja õhkame 
mõttes – küll on ilus. Aga meil 
pole manjana’t. Meie olemus on 
teistsugune, depressiooni on pal-
ju. Arvan, et see on paljuski tin-
gitud ilmast. Meil on nii pikalt 
pimedat ja rasket aega. See on 
meie rikkus ja vaesus.

Kuidas Sina kaamosega 
toime tuled?

Mul ei ole kunagi olnud nii 
palju aega, et vaadata aknast väl-
ja ja sellele mõelda. Ma pole ka 
kunagi teadnud, mida tähendab 
sõna „igav“. Mul pole isegi lap-
sena olnud seda tunnet, et mul 
on igav. 

Minu rasked ajad tulenevad 
muust. Kuidas ma sellest välja 
tulen? Ma armastan kinos käia, 
mitte arvutist fi lme vaadata. 
Kuigi ma pole seda teinud üle 
aasta, sest mul on väike laps. 
Aga ma igatsen seda kohutavalt. 
Seda, kuidas saal läheb pime-

Mari osatäitja Ester Kuntu: Mul tekkis „Tõe ja õ
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daks ja ma olen selle asja sees. 
Midagi muud ei ole ja ma ei 
saa vahepeal vaadata telefoni. 
Naudin seda. 

Viimane, kes taas „Tõe ja 
õiguse“ teema üles tõstis, 
oli president Kersti Kalju-
laid, kes pani Andresed ja 
Pearud oma aastapäeva-
kõnesse. Poliitikud, kellele 
see võrdlus oli suunatud, 
pidasid seda kohatuks. Rii-
gikogu esimees Enn Põllu-
aas nimetas Vargamäe 
mehi joodikuteks ja kodu-
vägivallatsejateks. Mis me-
hed need Vargamäe me-
hed siis õieti olid?

Võib-olla olen ma liialt ma-
terjalis sees, aga ma ei taju ajastu 
vahet. Oleme väga palju rohkem 
haritud, kui nemad tollel ajal 

olid. Tegeleme eneseanalüüsiga, 
käime pereteraapiates, aga ole-
muslik käitumismuster on meil 
ikka veel sama. Mehed ikka pek-
savad naisi, mis siis, et neil on 
võib-olla isegi kraadid taskus. 
Mis vahest me siis räägime? Ikka 
veel on samad mured. 

Mari ei osanud võib-olla lu-
geda ja kirjutada, aga mida ta 
oskas, on ju sama, mida meie 
suudame – ta hoidis lapsi, hoi-
dis armastust ja elu. Seepärast 
Tammsaare ongi aktuaalne ja 
fenomenaalne. See, millest ta 
räägib, on inimese hing, ja see 
ajab kogu aeg sama asja isegi siis, 
kui olud muutuvad. 

Samas ei tohi unustada, et 
mõlemad mehed olid suu-
re talu peremehed ja talud 
olid korras. Eks võinud siis 
ka vahel kõrtsi põigata, 
sest muud kohta sotsiaal-

seks suhtluseks polnud. 
Või kui tänapäeval veedab 
mees aega teleri või arvuti 
seltsis, siis Andres luges 
piiblit. Kuidas filmitegemi-
ne Sind ja Sinu mõttemaa-
ilma muutis? Pani see Sind 
mõne asja üle rohkem jä-
rele mõtlema?

Ikka. See on selline amet, et 
iga tegelaskuju puudutab isikli-
kult, on õpetlik, teraapiline. Mul 
vist tekkis selle fi lmi tegemise 
ajal selline Eesti-armastus. 

Mul pole kunagi olnud maa-
kodu. Olen sellest unistanud, et 
kui ühel hetkel jõuan oma elus 
kohta, kui mul on palju raha ja 
ma ostan endale maakodu, siis 
ma tunnen seda tunnet, et küll 
Eestimaa on ilus. Aga ma tund-
sin juba nüüd.

Filmisime Võrumaal Rõuges, 
elasime seal. Olin selle fi lmi-
ga seotud alates 2015. aastast. 
Kolm-neli aastat kogu aeg sõita 
Eestimaa eri paikades ringi, teha 
tööd ja aina õhata – ahh, kus ma 
olen, issand, kui ilus! Kaalusin 
juba Rõugesse kolimistki. 

Viimase aastaga on palju 
muutunud, oled ise saa-
nud emaks. Sa oled ka öel-
nud, et maal oleks last pal-
ju lihtsam kasvatada kui 
linnas. Mida Sa sellega 
mõtlesid?

Arvan, et pidasin silmas kes-
kendumist, et fookus on rohkem 
paigas. Ega Maril polnud kerge 
lapsi kasvatada, aga tal polnud 
ka midagi muud, ta sai neile pü-
henduda. Meie elu linnas selle 
elukutse juures on pisut keeruli-
ne – pean end kogu aeg jagama, 
otsuseid tegema. Arvan, et kõik 
suudavad sellega samastuda, mi-
da ma tunnen. 

Maal on elu rahulikum, ei pea 
end nii palju killustama.

Kas Mari oli Sinuga veidi 
sarnane ka või tegid Sa 
Mari filmis rohkem enda-
sarnaseks?

On küll minuga sarnane, eri-
ti emotsionaalsuse koha pealt, 
nii on Tammsaarel ka raamatus 
kirjas.  Olen väga emotsionaalne 
inimene. Nagu Marigi, eriti tema 
elu teises pooles. Kui stsenaa-
riumis oli kirjas, et kui mingi 
tegevus toimus ühes toas, läks 
Mari mööda ja silmad olid vee-
kalkvel. Seda, et olen mingitest 
asjadest pisarateni liigutatud, 
juhtub minugagi tihti. Pean see-

pärast inimestele selgitama, et 
pole midagi, nutan ka rõõmust. 

Ega rohkem sarnasusi polegi, 
kuigi inimesed arvavad, et on.

Kas kujutad ette, et Sul 
oleks kuus, seitse, kaheksa 
last, nagu oli taluperedes 
vanasti tavaline?

See on naljakas küsimus, sest 
varem kujutasin küll. Nüüd, kui 
mul on endal laps, siis enam 
mitte. 

Kunagi mõtlesin nii, et kui 
ma näitlejaks ei saa, siis ma lä-
hen maale elama ja saan seitse 
last. Siis sain Mari rolli, need 
seitse last ja maaelu mitmeks 
aastaks. 

Vaatajad ei kujuta ilmselt ette, 
kui palju me fi lmi tegemise käi-
gus seda elu elasime. Kõik need 
aastad olid selle fi lmi teenistuses 
elamine. See polnud režissöö-
ri mingi kummaline tahtmine, 
vaid see lihtsalt juhtus. 

Kuna võttepaik oli nii kaugel, 
siis ööbisime kõik koos, lapsed 
ühes, meie teises majas. Et mul 
oli hästi palju stseene lastega ja 
mulle lapsed tohutult meeldi-
vad – olen olnud ka lapsehoid-
ja –, siis ma pidin fi lmi laste-
ga suhteid hoidma. Hakkasin 
nendega, kellega olid suuremad 
stseenid, läbi käima juba pikalt 
enne fi lmimist, et nad minuga 
harjuksid, et tekiks side. Lap-
sed said koos minuga niimoodi 
valitud, et meil oleks omavahel 
side, üks veregrupp. Suuremate 
lastega, kes Andrest ja Indrekut 
mängisid, tegime ka tänapäeva-
semaid asju, käisime bowling’us. 
Väikestega mängisime, tegime 
puidust hobuseid, veetsime koos 
aega nii Tallinnas, Rõuges kui ka 
seal, kus nemad elasid. See andis 
kogu eluks suure kogemuse.

See side paistis ka fi lmis välja, 
on mulle öeldud.

Kas oled filmi lastega su-
helnud ka hiljem?

Ei ole, sest lapsed kasvavad 
ruttu. Tihedalt suhtlen Maike-
niga (Maiken Schmidt-Pius oli 
Krõõda osatäitja, Piuside perre 
sündis märtsis teine laps – toim), 
kes elab paar maja minust edasi. 
Käime üksteisel külas, Maiken 
teeb tavaliselt karaskit – õppisi-
me fi lmitegemise jaoks karaskit 
ja leiba tegema.

Kõige rohkem käin käbi Ta-
neliga. Priit Loogiga (Andrese 
osatäitja – toim) helistame ükstei-
sele jõulude ja sünnipäevade ajal.

On selline väljend nagu 
filmipohmell. Kuidas kellel-
gi, minul oli see väga tugev. 

Mulle meeldib süveneda. Val-
mistusin Mari rolliks poolteist 
aastat ette, enne kui läksime 
filmima: teadsin, kuidas ta 
välja näeb, kõnnib, oma vööd 
seob. Minul ja Priidul oli kõige 
rohkem stseene, kõige rohkem 
aega võtteplatsil. Oled teinud 
neli aastat tööd ja nüüd tead, 
et kõik on läbi, seda kohtagi 
pole, sa ei lähe enam sinna, sul 
pole neid riideid – kõik, mis 
on sinule olnud nii igapäeva-
ne, on kadunud. Ärkad üles, 
sul on paha olla, pea valutab, 
nutt tuleb peale, ahastus. Elu 
tundub mõttetu. Miks? Kõik 
on ju hästi.

Millist tagasisidet oled fil-
mile saanud?

On öeldud: „Nägin seda fi lmi. 
No see koera peksmine oli kõige 
õudsem koht fi lmis.“ Ometi oli 
fi lmis ka naisepeksustseen, aga 
räägitakse koerast. Järeldan sel-
lest, et ühiskonnas on teemad, 
millest me ikka veel pole valmis 
rääkima. 

Üks kummaline asi on veel 
– Tammsaare austajad, imesta-
ge minuga koos. Küsitakse, kas 
raamatus oli ka nii, et Andres 
andis Marile peksa, ja usutakse, 
et sellist asja raamatu-Andres 
ei teinud. Uskumatu! Raama-
tus juhtus seda korduvalt, meil 
fi lmis oli ainult üks stseen.  Ar-
vatakse, et Tanel on sisus pal-
ju muutnud. Tegelikult ei ole, 
pigem ei mahtunud kõik fi lmi. 
Näiteks Indreku kiviviskamise 
stseen oli isegi fi lmitud, aga ei 
mahtunud fi lmi.

Üldiselt olen saanud head ta-
gasisidet. See olekski imelik, kui 
keegi tuleks ja ütleks, et jube jama 
oli – nii tavaliselt ei öelda. On 
öeldud, et see fi lm on tabanud 
midagi tammsaarelikku, eestlas-
likku, et see pole võõras ja võlts, 
vaid omane ja oluline, meie nägu. 
Need on ilusad sõnad.

Näitlejana saad paljude 
inimeste elusid läbi elada. 
Kuidas Sa selle elukutseni 
jõudsid?

Olin 8-aastane, kui näiterin-
gi läksin, käisin paar korda ja 
kohe oli selge – see istub mulle. 
Tahtsin  kohe näitlejaks saada. 
Sellesama tundlikkuse pärast. 
Ma ei tundunud ennast koolis 
hästi, mul polnud õigeid inime-
si ümber või ei tekkinud väga 
palju sõpru. Ma polnud selline, 
kes oleks alati esinenud. Näite-
ringis mulle meeldis, see läbi 
mängu olemine, kus ma võisin ja 
sain oma emotsioone, mida ma 

koolis pidin peitma, välja näi-
data. Ilmselt sealt mulle hakkas 
meeldima, et kellegi teise kaudu 
on mu pisarad õigustatud. Ja kui 
veel keegi ütleb, et sul tuleb see 
välja – see inspireerib. 

Loomulik valik oli minna la-
vakunstikooli, kuhu sain sisse 
teisel katsel.

Lõpetasid 26. lennu ja jäid 
kursuselt pea ainsana vaba-
kutseliseks. Kui keeruline 
on olla  vabakutseline Ees-
tis, kus näitlejaid õpetatak-
se mitmes koolis ja tundub, 
et tööd kõigile ei jagu?

Kui ma kooli lõpetasin, siis 
ükski teater mulle pakkumist ei 
teinud. Muidugi olin ma väga 
kurb. Oli tunne, et ma pole piisav, 
ei oska piisavalt. Tanel leidis mu ja 
see muutis kindlasti mu elu. Ju siis 
õnn saatis mind, et sain esimesel 
aastal pärast kooli huvitavaid rol-
lipakkumisi. Ma olen olnud väga 
hõivatud ja kui jäin lapseootele, 
tahtsin lihtsalt puhata. 

Lapsega on praegu palju tege-
mist: roomame ühest toast teise. 
Võimlemisring sai otsa, sest laps 
kasvas selle jaoks suureks. Otsi-
me uut, samuti lauluringi. Püüan 
koduse eluga harjuda. See pole 
sugugi kerge olnud, sest olen 
elanud väga kirevat elu.

Edasi ma ei tea, mis saab. 
Ühegi teatriga ma end sidunud 
pole. Mulle meeldib ja sobib 
fi lm, nii et kui võimalik, teeksin 
fi lmides veel kaasa. Ühe fi lmiga 
olen seotud aasta pärast ega saa 
sellest veel rääkida.

Väljaspool Eestit tööd otsi-
da on raske, sest meie töö on 
keele- ja kultuuripõhine. Suuta 
teises kultuuriruumis tööd teha 
on võimalik, aga äärmiselt raske. 

Kui tähtis on Sulle tunnustus?
Mingitel eluhetkedel on see 

väga tähtis. Et oleks eneseusk. 
Ega meil terve närvisüsteem po-
le. Igasugune rollitegemine on 
endast millegi ära andmine ja 
kui keegi sulle ütleb, et see läks 
korda, täidab see tühimiku. See 
on oluline. 

Pälvisid eelmisel aastal 
teatrikuul ühe kõige tore-
dama auhinna, mille üks 
noor näitlejanna saada 
võib – kristallkingakese.

Jah. Lihtsalt vedas, et mul oli 
väga mitmeid eripalgelisi rolle, 
mille eest see auhind ilmselt anti. 
See ongi kõige kihvtim, kui saab 
mängida väga erinevaid rolle.

õiguse“ filmimise käigus eriline Eesti-armastus 
TEATRIKUU
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Juba neljandat korda toimus 
Koeru keskkoolis üritus „Õpime 
professionaalidelt“. Kui esimesel 
aastal oli üritus mõeldud oma 
kooli õpilastele, teisel aastal kaa-
sati Järvamaa koole ja kolmandal 
oli üritus üle-eestiline, siis sel 
aastal astusid klasside ette Koeru 
kooli vilistlased.

Järva abivallavanem Toomas 
Tammik lõpetas Koeru kesk-
kooli aastal 2009. Ta rääkis 
neljandate klasside õpilastele, 
et kooliajal oli ta krutskeid täis 
poiss, kellele ei meeldinud lu-
geda. Lemmikud olid loodusai-
ned. Nüüd loeb ta palju ja loo-
dusainetest on tema loodusret-
ki pakkuvas firmas palju kasu. 
„Teie vanuses ma ei teadnud, 
et minust saab abivallavanem. 
Tahtsin minna sisekaitseaka-
deemiasse politseinikuks õppi-
ma. Abivallavanemaks õppida 
ei saa, see amet tuleb ise sinu 
juurde,“ ütles ta. „Õppige ing-
lise keelt ja reaalaineid – need 
on ained, mis avavad uksi.“

Ka meenutas ta, et on nel-
jandast klassist saati teinud 
mitmesuguseid töid: algul nii-
tis muru, 16-aastaselt paigaldas 
turvasüsteeme, ülikooli ajal töö-
tas catering’i pakkuvas fi rmas  
– omateenitud raha on tähtis.

Kooliajal tegeles ta kõigega, 
käis kõigis võimalikes trennides 
ja tantsis rahvatantsu. Neljan-
das klassis ehk täpselt kaksküm-
mend aastat tagasi hakkas ta te-
gelema maadlusega ning higistas 
trenni teha viis korda nädalas 
– see tõi häid tulemusi. Et noori 
maadlejaid oli ka neljandike seas 
palju, teadsin nad täpselt, milline 
näeb välja Toomase lemmikvõte 
– veski.

Toomaselt võttis jutujärje üle 
eripedagoog Meelike Teresmaa, 
kes lõpetas Koeru keskkooli 
2006. aastal. Ta meenutas, et 
põhikoolis ei meeldinud talle 
üldse sporti teha, õigemini ei 
leidnud ta seda oma ala. „Küm-
nendas klassis läksin saalihokit 
mängima, sest sõbrad läksid ka. 
Isa soovitas seda proovida aasta 
lõpuni. Nüüd, 15 aastat hiljem 

mängin saalihokit ikka veel, 
olen kaitsemängija ja kaptenina 
mänginud Eesti koondise eest 
40 mängu (näitas lastele koon-
dise särki) ja iga kord on sama 
hea tunne meekonnaga hümni 
laulda,“ rääkis ta. Koondisega 
on ta kahel korral tulnud Eesti 
meistriks ja 2017. aasta veeb-
ruaris mängiti Itaalias toimunud 
MM-valikturniiril „Alati pole 
hästi läinud ja alati ei saagi või-
ta. Tähtis on koos sporti teha ja 
tunda rõõmu sellest, mida sport 
meile pakub. Võistkonnasport 
annab võimaluse jagada ja ka 
sõpradega aega veeta.“

Sport annab emotsioone. 
Meelike meenutas Eesti meist-

rivõistlusi kümmekond aastat 
tagasi, kui nad naiskonnaga esi-
mest korda fi naali võitsid. „Istu-
sime pärast mängu seina ääres, 
keegi ei öelnud sõnagi, ainult 
naeratasid.“

Kõige piinlikum moment oli 
alles selle kuu algul. „Olin palliga 
üksi, andsin väga hea söödu, aga 
täiesti valele mängijale ja meile 
löödi värav.“

Et ta on ka Tallinna Saksa 
gümnaasiumi tüdrukute võist-
konna treener, treenib ka har-
rastajaid ja erivajadusega lapsi, 
pani ta klassis liikuma ka Koeru 
kooli neljandikud.

Õpilaste küsimusele, mida ta 
tahaks elus veel õppida, vastas 

Professionaalid 
kohtusid 
koolikaaslastega

Meelike: „Tahaksin trumme 
mängima õppida ja plaanin se-
da ka teha.“ 

2004. aastal Koeru keskkooli 
lõpetanud Taru Ülikooli Kliini-
kumi Meestekliiniku  Androloo-
giakeskuse arsti assistendi Virgo 
Adusoo töö on eesnäärmeuurin-
gud. Ta teostab esmaseid vastu-
võtte, koostab uuringuskeemid 
ja nõustab patsiente androloo-
giliste haiguste osas. 

Koerus rääkis ta keskkooli 
poistele seksuaalelust ja -tervi-
sest. Uuringud näitavad, et pal-
jud mehed ei taha püsisuhet, ka 
34-aastaste meeste seas on veel 
neid, kes pole seksinud. Pigem 
vaadatakse pornot. „Seksi pai-
net ei tohi lasta tekkida. Tuleb 
olla enesekindel, seks ei peagi 
esimesel korral õnnestuma,“ 
rääkis ta poistele ja tõi näite 
spordist: kui minna jooksma 
staadioniringi ja loota esimesel 
korral aega alla 50 sekundi, siis 
see ei õnnestugi. 

Ka pani ta noormeestele sü-
damele kasutada kondoomi, sest 
see hoiab lisaks naise rasestu-
misele ära ka haigused, mille 
olemasolust naine ei pruugi 
teadagi. Ta näitas ka pilte, mil-
lised haigused võivad tekkida 
juhusuhtest ilma kondoomi-
da. Tähtis on hügieen: pesema 

peab minema kohe pärast vahe-
korda, ikka õhtul, mitte hommi-
kut oodata. „Paljud isad on ise 
teadmatuses ja ei oska oma poe-
gadele infot anda. Noorte nõus-
tamine meie kliinikus on tasuta, 
aega Tartu Androloogiakeskuses 
eelnevalt kokku leppima ei pea, 
nõustame kuni 26. eluaastani.“

Kui Koerus ja Tartus õppides 
harrastas Virgo Adusoo jooks-
mist, siis edu on toonud kiir-
kõndimine. 2019. aastal tuli ta 
maantekäimise Eesti meistriks.

Välisministeeriumi välisma-
janduse ja arengukoostööküsi-
muste asekantsler Andres Rundu 
on Koeru keskkooli esimese len-
nu lõpetaja. Mis aastal see võis 
olla, ei osanud umbeski pakkuda 
ükski üheksandik. „1978,“ ütles 
lõpuks Andres ise. Teda oli lisaks 
9. klassi noortele kuulama tul-
nud ka paar klassikaaslast. „Oli 
põnev aeg, sest olime neli aastat 
kõige vanem klass – keskkool 
tekkis Koeru siis, kui läksime 
üheksandasse klassi.“

Andres selgitas, et pärast 
keskkooli lõpetamist arvas ta, 
et õpetajaks ta küll õppima ei 
lähe, sest oli seda ametit kõr-
valt näinud (Andrese ema oli 
eesti keele ja kirjanduse õpe-
taja, onu koolijuht). Et lõpu-
tunnistusel oli üks neli, mõtles 

ta just seda ainet edasi õppida. 
See oli matemaatika. „Kuigi 
lemmikud olid geograafia, 
ajalugu ja teised humanitaa-
rained,“ ütles ta. 

Diplomaatia huvitas teda juba 
toona, aga seda sai õppida ainult 
Moskva rahvusvaheliste suhe-
te instituudis, kus konkurss oli 
300 kandidaati ühele kohale ja 
selleks oleks pidanud olema mõ-
ne kindrali, parteifunktsionäri 
või muidu tuntud töökangelase 
laps. Seetõttu otsustas ta Tallin-
na kasuks, pärast pedagoogili-
se instituudi lõpetamist töötas 
kümmekond aastat õpetajana 
vastloodud Aravete keskkoolis, 
kuhu läks korraga tööle küm-
mekond noort meesõpetajat. 
Õpetajastaaži on tal kokku 12 
aastat. Ja kui Eesti Vabariik 
taasiseseisvus, kasutas Andres 
võimalust minna õppima1991. 
aastal Eestis loodud diplomaa-
tide kooli, mille esimese lennu 
lõpetas Koeru kooli kunagine 
direktor Jüri Olde ja kuhu And-
res pääses 1992. aastal.

Andres rääkis pikalt oma 
töödest ja tegemistest, hispaa-
nia keele õpingutest ning küsis 
õpilastelt hulga küsimusi maail-
maorganisatsioonide toimimise 
kohta vastuseid saamata. „Kuues 
klass vähemalt pakkus midagi,“ 
ütles ta.

Toomas TammikToomas Tammik Meelike TeresmaaMeelike Teresmaa Virgo AdusooVirgo Adusoo Andres RunduAndres Rundu
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Elu õpitakse tundma raamatutest ja kunstiteostest 
võib-olla suuremalgi määral kui elust enesest.

THEODORE DREISER

• Ene Sepp „Jagatud suvi“, Tagasi sadulasse“ 
• Agnes Kolga „Jagatud saladused“
• Reeli Reinaus „Maarius, maagia ja libahunt Liisi“,  
               „Morten, Emilie ja kadunud maailmad“

lastele
• Kairi Look „Piia präänik kolib sisse“, „Piia Präänik ja bandiidid“
• Jaanus Vaiksoo „King nr 39“
• Martin Jenkins „Loomade rekordid“
• Leelo Tungal, Aleksei Turovski „Kati, Carl ja isevärki farm“
• Rose Lagercrantz „Pikk-pikk teekond”
• Leelo Tungal „Anni uhke uudis“
• Kristel Põld  „Tähestikupere. Abimees tähtede õppimisel”
• Rosario Garcia Gil „Hele ja punane müsteerium“
• Fiona Hayes „Lõbus meisterdamine“

Lugemissoovitused noortele

50 16 68950 16 689
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PAKUME ARBORISTI 
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Ohtlike puude 
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Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com
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reneviljat@gmail.com
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Teisipäeval, 17. märtsil said 
Järva valla noorsootöötajad ra-
porteerida: avatud ja kasutusel 
on kõigile Järva valla noortele 
ning noorsootöötajatele mõel-
dud suhtluskeskkond Järva Val-
la E-noortekas!

Järva valla noorsootöö spet-
sialist Triin Konrad oli rahul, et 
noortel, kes viiruse tõttu ei saa 
käia ei koolis, noortekas, huvia-
laringides ega muidu hängimas, 
oli koht, kus omavahel suhelda. 
Lisaks olid suhtluskeskkonnas 
avatud kõikvõimalikud tee-
matoad, et jagada fi lmi-, muu-
sika- või raamatusoovitusi ja 
palju muud. „14. märtsil nägin 
Facebookis, et Valga noorte-
keskus avas e-noorteka ja olin 
sellest ideest vaimustuses. Ja-
gasin seda mõtet Järva valla 
noorsootöötajatega ja sel ajal, 
kui teised võtsid aega mõtle-
miseks, võtsin ühendust otse 
Elen Pendiga, sest ma tean, et 
talle meeldivad ekstreemsed 
väljakutsed.16. märtsil alus-
tasime serveri arendustöid ja 
17. märtsil oligi valmis,“ rääkis 
Triin, kuidas nad jõudsid ideest 
oma e-noortekani.

Järva vallavanem Rait Pihel-
gas tunnustas valla noorsootöö-
tajad, kes panid eriolukorras 
pead kokku ja leidsid koostöös 
Valga kolleegidega väga hea la-
henduse, kuidas olla siiski ühi-
ses infoväljas. „See on kindlasti 
eeskujuks paljudele ning usun, 
et ka noored oskavad seda hin-
nata,“ arvas ta.

Triin meenutas, et 17. märtsil 
oli kõik veel vaikne ja rahulik, 
18. ja 19. märtsiks oli noori 
suhtluskeskkonda kogune-
nud juba 20–30, reedeks, 20. 
märtsiks 70! Ja siis see juhtus-
ki. „Reede õhtul hakkas arvuti 
kummaliselt tihti ikka plin! ja 
plin! tegema. Paarkümmend 
noort vanuses 10–12 hakkasid 
meie keskkonnas lihtsalt nõ-
metsema, üksteist mõnitama ja 
solvama, riputasid üles roppe, 
lausa pornopilte, kes kõik ka 

korduva korrale kutsumise ei-
ramise järel said keskkonnast 
eemaldatud. Mõnda aega oli 
keskkond peale seda rahulik, 
aga õhtuks tabas meid halb õnn, 
meie lehekülg  kaaperdati,“ tun-
nistas Triin.

Triin rääkis, kuidas ta noor-
sootöötajatega hilisööni lehte 
puhastas ega jätnud koos Albu 
noorsootöötaja Elen Pendiga 
jonni – koos nähti vaeva vara-
hommikuni, enne kui server 
oli taastatud. Need noored, kes 
e-noortekas käituda ei osanud 
(Triinu teada polnud need meie 
vallast, vaid Paidest, Tamsalust, 
Kabalast) said keskkonda sise-
nemise keelu. Kaaperdamise 
asjus aga on tulnud tagasiside 
noortelt, et see võis olla üks 
meie Järva valla noortest, kes 
õpib Koeru Keskkoolis. 

Kogu e-noorteka serveri sisu 
tuli taastada. „.Olen ise Valga e-
noorteka liige. Seda ja ka meie 
platvormi aitasid arendada suu-
resti Valga Avatud Noortekes-
kus ja Valga noored ning Valga 
noorsootöötajad olid igati abi-
valmid. Seepärast pöördusin ühe 
Valga noormehe poole, kes seda 
serverit jälgib, ja küsisin, mida 
teha, et enam sellist olukorda ei 
juhtuks. Tänu temale ja veel tei-
selegi Valga noormehele sai meie 
keskkonda lisatud automaatne 

abiline, mis tervitab sisenejat ja 
suunab noore esmalt kasutaja-
reeglitega tutvuma. Kui keegi 
kasutab mõnd ebatsensuurset 
sõna, hoiatab automaatne abiline 
noort, öeldes „Sind on hoiatatud 
halva käitumise eest“ ja kutsub 
korrale – seda näevad kõik ka-
sutajad, aga noorsootöötajad 
näevad lisaks, mis sõnu ja kes 
kasutas, ning saavad noorele 
panna sisenemiskeelu.“

Triin tõi välja, et serveri 
üheks miinuseks on igal päeval 
uus link liitumiseks. „Ehk siis, 
kui sa hommikul e-noortekasse 
sisse ei saa, võta kohe ühendust 
noorsootöötajaga,“ soovitas 
Triin ja tunnustas ka Järva-Jaani 
gümnaasiumis õppivat Oliveri 
Algpeusi, kes neid igati aitas ja 
jätkab serveri moderaatorina. 
„Moderaator on ka teine Järva 
valla noor, Daniel Suve, kes õpib 
Järvamaa kutsehariduskesku-
ses infotehnoloogiat. Mõlemad 
noored on väga huvitatud digi-
maailmast,“ teadis Triin öelda.

Mida e-noortekas teha saab? 
„Meil on teematoad, näiteks 
„Kõik jutud koos“, „Minu va-
ba aeg“, „Filmid, mida vaatan“, 
„Muusika, mida kuulan“, „Raa-
matud, mida loen“, „Õppetöö 
tundub keeruline“ – oleme 
valmis noori õppetöös aitama. 
On meedianurk koos Järva 

vallavalitsuse avalike suhete 
peaspetsialisti Maarja Kauge-
ga – noortel on võimalus talle 
meediateemalisi küsimusi esi-
tada,“ tutvustas Triin. „Lisan 
erinevaid teavitusi noortele, 
kus on võimalik end kurssi viia 
noortele suunatud veebisemina-
ride ja projektikirjutamise või-
malustega. Näiteks teemanurgas 
„Sport ja tervis” lisan erinevaid 
noortele mõeldud linke sellel 
teemal. Lisaks on kaust nimega 
„Challenge”, kus on erinevad 
väljakutsed noortele, sealhulgas 
„Järva valla noorte challenge” – 
selle saime esimesel nädala juba 
käima, aga hävitustöö käigus 
läks kõik kaduma.“

„Ja loomulikult toimuvad 
e-noortekas ka huviringid: 
toiduklubis vahetame retsepte 
ja toidupilte, korvpallis ning 
jumping’us jagame treeningvõi-
malusi kodustes tingimustes,“ 
tõi Triin näiteks.

Järva Valla E-Noorteka vas-
tu on huvi tundnud ka Eesti 
Noorsootöö Keskus ja Tallinna 
Spordi- ja Noorsooamet. „Tänu 
meie halvale kogemusele oska-
sin neid ohtude eest hoiatada,“ 
ütles Triin.

Esmaspäeval, 23. märtsil oli 
keskkonnas taas 46 kasutajat, 
kellest aktiivseid oli parajasti 12. 
„Liituge meiega!“ kutsus Triin.

Järva valla e-noortekas kaaperdati Palume lapsevanematel jälgida, et distantsõppel

olevad lapsed ja noored peaksid kinni

koduväliste tegevuste keelust.

• Noored ei tohi ohutuse eesmärgil koguneda kampa-
desse ega viibida rahvarohketes avalikes kohtades 
nagu poed, bussipeatused jms.

• Värskes õhus viibimine on kasulik, ent vältida tuleks 
suuremaid kogunemisi ja ühistegevust.

• Piirangutest kinnipidamine on oluline, et vältida viiruse 
liigset levikut.

Eksamid lükatakse edasi
Haridus- ja teadusminis-

teerium otsustas, et seoses 
eriolukorraga lükatakse edasi 
põhikooli ja gümnaasiumi lõ-
pueksamite toimumise periood. 
Eriolukorras ei toimu ka kee-
letasemete eksamid, testid ja 
tasemetööd. Uued eksamiajad 
sõltuvad eriolukorra kestusest.

Juhul, kui eriolukorra kestust 
pikendatakse ning see ulatub su-
vevaheaja alguseni, peab minis-

teerium otstarbekaks, et koolid 
lõpetatakse jooksvate hinnete 
alusel.

Gümnaasiumi, kutseõppe-
asutusse ja kõrgkooli vastuvõt-
mise tingimused määrab iga 
haridusasutus ise. Juba praegu 
on nii ülikoolid kui ka paljud 
gümnaasiumid ministeeriumi-
le kinnitanud, et nad tegelevad 
sobilike lahenduste otsimisega ja 
on valmis paindlikult tegutsema.
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Lugemissoovitused  täiskasvanuile

Armastada lugemist - see tähendab vahetada igavuse tunnid, mis on elus möödapääsmatud, suure naudingu tundide vastu.

CHARLES DE MONTESQUIEU

• Mati Soonik „Elusügis“
• Carin Gerhardsen „Must jää“
• Jørn Lier Horst „Katharina kood”
• Villiam Neeme „Hingeväädid“
• Antoine Laurain „Punase märkmikuga naine“
• Jaan Kaplinski reisikirjade kogu 
  „Piirpääsukese Euroopa“
• Mihkel Tiks „Krimmi vang” I ja II osa
• Richard Roper „Põhjus elada“ 
• Tina Frennstedt 
„Kadunud tüdrukud. Lahendamata juhtum“

• Marje Ernits „Pilvede varjud“
• Helen Prins „Pargimõrvad“
• Barbi Pilvre „Minu Vormsi. 
   Väinamere Twin Peaks”
• Mall Jõgi „Jaan Krossi ütlemisi“
• Mati Õun  „Eesti Teises maailmasõjas 
  1939-1945: vaade merelt“
• Heili Reinard „Unustatud ja unustamatud    
   naised Eesti ajaloost“
• Nando Parrado  „Ime Andides“
• Monika-Rahuoja-Vidman „Mustikakuningas”

Mälumängusari Järva Kilb 
alustas oma uut hooaega 8. ok-
toobril Aravetel. Paradoksaalsel 
kombel ei teadnud kilvarid, mit-
mes hooaeg käima läks. Sarja 
korraldab MTÜ Sääsküla Huvi-
klubi. Sarja eestvedaja Arlet Pal-
miste ütles, et Järva Kilb alustas 
selle nime all 2009. aasta kevadel 
ja siis mängiti vaid kolm mängu. 
„2009/2010. hooaeg oli esimene 
täispikk hooaeg. Seega tõesti ju-
ba 12. hooaeg,“ kinnitas ta.

Esimesel aastal toimusid 
mängud kolmapäeviti, alates 
teisest hooajast on mängud ol-
nud teisipäeviti. Aastatega on 
võistkonnad, mängupaigad ja 
küsimuste koostajad juba välja 
kujunenud. Aga ikkagi on hea 
meel, kui lisandub uusi võistkon-
di või uusi küsijaid. „Rõõm oli 
näha, et enamik võistkondi oli 
taas kohal ja veel suurem rõõm 
oli, et avamängus lõi kaasa ka 
kaks uut võistkonda. Sel aastal 
liitus meiega võistkond MüKo 
ja taasliitus peale mõneaastast 
vahet Oisu tiim. Kokku osaleb 
hetkel 12 võistkonda, kuigi aas-
tate jooksul on võistkondi olnud 
hulga rohkem,“ ütles Palmiste. 

Sel aastal viis küsimuste koos-
tajana oma esimese mängu läbi 
Epp Aasma ja sellest sai Palmiste 
sõnul väga põnev mäng. „Aga ta 
pole sugugi esimene naine, kes 

küsimusi koostanud. Roosna-
Alliku mängu viib juba aastaid 
läbi Eve Sissas. Temagi küsimu-
sed on aastatega läinud järjest 
paremaks ja mängud on väga 
huvitavad,“ ütles Palmiste.

Mälumängusarja Järva Kilb 
hooaeg jätkus sel kuul 6. voo-
ruga Jänedal Musta Täku Tallis. 
Mängu viis läbi ja küsimused 
valmistas ette Enno Must. „Kü-
simused olid rasked, mida näi-
tab ka mängu skoor, kuid väga 
huvitavad,“ tunnistas Palmiste. 
„Täname mängu toetanud osa-
ühingut Jäneda Mõis ja kutsume 
ka kõiki teisi Musta Täku Talli 
simmanitele ja suvistele teatri-
etendustele.“ 

Mängu võitis vaid ühepunktise 
eduga Pub Krahv Dracula Türilt. 
Teise koha noppis Tre+. Kolman-
da koha sai napi eduga Oisu ees 
Huviklubi võistkond. Enne vii-
mast mängu on seis põnev Järva 
teema arvestuses, kus nelja punkti 
sees on kuus võistkonda.

Ka mälumängusari ei jäänud 
puutumata koroonaviirusest. 
Aprillis pidi toimuma hooaega 
lõpetav mäng, kuid see lükkus 
nüüd maisse. „Tavaliselt oleme 
lõpetanud aprillis. Sel aastal lük-
kasime eriolukorra tõttu viimase 
mängu maisse. Auhinnad tuleb 
ju välja jagada ja parimaid tun-
nustada,“ ütles Palmiste.

6. vooru tulemused 
(sulgudes sarja kohapunktid)

1. Pub Krahv Dracula (Alar 
Särgava, Aksor Koit, Urmas Tar-
vis, Harri Aarde) – 43 (6)      

2. Tre+ (Marek Lillemaa, Mati 
Palmet, Arne Uusjärv, Meelis 
Kangro) – 42 (14)

3. Huviklubi (Margus Vaas, 
Jaan Mõtsnik, Arlet Palmiste, 
JaanusTammiste) – 39 (22)     

4. Oisu – 38 (37)
5. Jäneda – 33 (36)
6.  Päästekas – 31 (48,5)
7. Järva-Jaani – 29 (37,5)
8.–9. Roosna-Alliku – 25 

(54,5), Vimka – 25 (45)  
10.–12. Karedad – 22 (38,5), 

KITT – 22 (55,5), MüKo – 22 
(67)  

Järva teema 
tulemused kokku:

1.  Dracula – 35
2. Tre+ – 34
3.–4. Huviklubi – 33, Kare-

dad – 33      
5. Päästekas – 32
6. Roosna-Alliku – 31
7. KITT – 30   
8. MüKo – 26   
9. Järva-Jaani – 25
10. Vimka – 24
11. Jäneda – 21
12. Oisu – 16

Mälumängusarja viimane voor lükkus maisse

Küsimus
Eelmises lehes küsisime, millist pealkirja kandis Pi-
ret Raua esimene täiskasvanutele kirjutatud ro-
maan. Õige vastus oli „Initsiaal purjeka ja papagoi-
ga“.  Loosi tahtel võitis Piret Rauale Järva valla A. 
H. Tammsaare nimelise preemia toonud romaani 
„Verihurmade aed“, loomulikult koos autori auto-
grammiga, Anne-Mai Jüriso. Palju õnne! 

Valik 6. vooru küsimusi (koostaja Enno Must)
1. Hollandlasele on see ahvisaba (apenstaartje), taanlastele elevandi lont (gnabela), soomla-
sed nimetavad teda miugumaugu’ks või kassisabaks. Venelased aga ... ja meie lihtsalt ...?

2. Eurostati andmeil ärandatakse autosid 100 000 elaniku kohta kõige vähem Taanis – 4 
(2018). Mõnevõrra üllatav on aga esikolmik vastavalt 328, 269 ja 257 ärandatud autot 
100 000 elaniku kohta aastas. Millisted riigid on selles esikolmikus?

3. Räppar Nublu on meie üks edukamaid ja samas ka salapärasemaid artiste, tema õde 
on aga üsna avalik ja võiks kinnitada, et paljuski ka edukam. Viimaseid saavutusi 2020. 
aasta EM 7. koht, 2020. aasta noorte olümpia 14. koht, lisaks 5 Eesti meistrikulda. Kuidas 
on ta nimi ja mis alal ta võistleb?

4. Hetkest, kui Adolf Hitler astus Saksamaa Töölispartei liikmeks, oli ta ühe seiga poolest 
sarnane hilisemale kirjandus- ja filmitegelasele James Bondile. Mille poolest?

5. 1932. aastal avati kohalike inimeste, eelkõige noorte initsiatiivil tagasihoidlik mälestus-
sammas 1919. aasta jaanuaris punavägede hukatud õpetajannale, peale II maailmasõda 
osa sambast demonteeriti ning peideti, 5. jaanuaril 1991 aga taasavati taastatud kujul. 
Kus see mälestussammas asub ja kas tead ka, kellele nimeliselt see püstitati?

6. Eesti looduses kasvab 36 liiki käpalisi ehk orhideelisi. Kõik Eestis kasvavad orhideed 
on riikliku kaitse all. Eriti rikkalikult on käpalisi Lääne-Eestis ja saartel. Aga mitme käpalise 
liigi leiukohti on teada Järvamaal?

7. Järvamaal toimub igal aastal 15. detsembril üks sündmus, seda juba viimased paar-
kümmend aastat. Mis puhul?

8. See on ühe Eesti filmi visualiseeritud kokkuvõte. Millise filmi? Kes oli režissöör?

Vastuseid ootame 1. aprillini aadressile arnika@aleht.ee. Kõigi õigesti vastanute vahel loo-
sime välja Järva valla sümboolikaga auhindu.

Raamatuid laenutada saab
Järva valla raamatukogude 

juhataja Karmen Velitschinsky 
ütles, et valla raamatukogud töö-
tavad piiratud ulatuses. See tä-
hendab, et kuigi kõik töötajad on 
tööl ja eelmisel nädalal laenutati 
üle 700 raamatu, inimene raa-
matukogutöötajaga ei kohtu, sest 
suhtlus käib e-kirja või telefoni 
teel. „Laenutamiseks peab ette 
helistama ja oma soovidest teada 
andma. Töötaja otsib raamatud 
välja ja paneb paki raamatuko-
gu ukse taha. Ka tagastuseks on 
ukse taga vastav kast,“ selgitas  
Velitschinsky. Ta soovitas korra-
ga rohkem raamatuid laenutada. 

„Tagastatud raamatute pärast ei 
tasu muretseda, sest enne, kui 
need uuesti välja laenutame, 
puhastatakse need korralikult 
ja seisavad nädal aega.“

Raamatukogude lahtioleku-
ajad on veidi muutunud, nende-
ga saab tutvuda valla kodulehel 
või Järva vallaraamatukogu FB 
lehel. „Uus võimalus on, et või-
maldame inimesel vajadusel 15 
minutiks raamatukogu arvutit 
kasutada. Ka selle sooviga tuleb 
ette helistada, sest arvuti juur-
de pääseb üks inimene korraga. 
Lugemissaalis ajalehti-ajakirju 
lugeda ei saa.“
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Tulemused 
Poisid:
-47 kg: Rasmus Peets (Koigi) 1. koht
-53 kg: Matthias Maasikpalu (Koigi) 2. koht
-42 kg: Uku Nugis (Imavere) 5. koht
-63 kg: Markus Ellamaa (Koeru) 5. koht
-47 kg: Maik Pärnsalu (Koigi) 8. koht
-32 kg: Robin Peets (Koigi) 14. koht, Renno-Miko Aed-
mäe (Koeru) 15. koht, Atso Nugis (Imavere) 17. koht
-29 kg: Andre Aljasmäe (Koigi) 18. koht

Tüdrukud:
-60 kg: Johanna Abilon (Koigi) 1. koht
-50 kg: Mirtel Lees (Koigi) 2. koht
-35 kg: Doris Renter (Koigi) 7. koht
-30 kg: Rosanna Rõlkov (Koigi) 8. koht

SPORT

Koeru spordiklubi presi-
dent Ahto Härm andis teada, 
et klubi nooleviskesektsioon 
Koeru Darts otsustas rah-
vakogunemiste keelu kiuste 
korraldada regulaarse, igateisi-
päevase nädalavõistluse. Kuid 
seda uudsel moel. 

Peaaegu kõigil noolevis-
kajatel on kodus märklaud 
seinal. „Puhtalt huvi pärast 
proovisime kasutada ära in-
terneti võimalused videovest-
lusteks. Dartsimängijatel on 
Facebooki Messengeris oma 
lehekülg, kus seitse võistle-
jat ka end registreeris. Peale 
võistluspaaride määramist 
liikusid need juba privaat-
videovestluse vormi, keerasid 

mobiili või nuhvli kaamera 
märklaua poole ja hakkasid 
loopima, hoides ekraani kau-
du silma peal vastasmängija 
sooritustel,“ selgitas Härm 
uudset mängusüsteemi. Män-
gu lõppedes anti Koeru Dart-
si listi teada võitja ja peakoh-
tunik saatis mängima juba 
järgmise paari. „Ja nii edasi, 
kuni finaalini välja. See ei 
ole muidugi samaväärne nii-
öelda näost näkku mänguga, 
sama märklaua ääres võistle-
misega, aga tõelisi entusiaste 
see ei heidutanud. Igatahes, 
peale võistlust avaldati arva-
must, et ka järgmisel nädalal 
kordame seda uudsel meeto-
dil võistlemist.“

Dartsimängijad 
peavad nutikohtumisi

Pildil on käepärastest 
vahenditest ehitatud, 
märklauale suunatud 
nuhvlistatiiv.

22. veebruaril toimusid 
Otepääl Eesti meistrivõist-
lused suusatamises, dis-
tantsiks 10 km klassikat.
RR Suusaklubi võitis kolm 
medalit: Kaarel Kasper 
Kõrge (mehed) kulla, Aron 
Ott (M18) hõbeda ja Rico 
Rohi (M18) pronksi.
Veel saavutusi: Getrin 
Raudsepp N16 klassis 4. 
koht, Christina Rohi N14 
klassis 6. koht, Aiki Jalakas 
N18 klassis 8. koht, Aleks 
Homin M14 klassis 9. koht, 
Anete-Liselle Kirsipuu N14 
klassis 14. ja Kerli Kleits-
mann samas vanuseklassis 
15., Kirke Jamnes N16 klas-
sis 14. koht.
23. veebruaril Otepääl toi-
munud Eesti meistrivõist-
lustel vabastiilis (naised 5 
km, mehed 10 km) tegi ilu-
sa sõidu Getrin Raudsepp, 
kes võitis N16 vanuseklas-
sis pronksmedali.

Ats Pajula võitis medaleid
Tapa spordikeskuses toimusid 

15. veebruaril Eesti juunioride 
meistrivõistlused Kreeka-Rooma 
maadluses. Kehakaalus kuni 82 
kg võitis Ats Pajula hõbemedali.

Valgevenes Lidas toimus 22. 

veebruaril  tugev rahvusvahe-
line turniir kadettidele. Ees-
ti koondisest jõudis ainsana 
medalile järvakas Ats Pajula, 
kes võitis omas kehakaalus 
pronksmedali.

Anu-Liis Raudsepp krooniti sumos 
kahekordseks Eesti meistriks

Rakveres peeti 23. veeb-
ruaril Eesti meistrivõistlu-
sed sumos. Anu-Liis Raud-

sepp võitis meistritiitli kuni 
14-aastaste ja kuni 16-aastaste 
vanuseklassis.

Timor Arusaar võitis 
Lätis Kekawas noorte 
vabamaadlusturniiri

Lätis toimus 15. veebruaril 
noorte vabamaadlusturniir, kus 
Timor Arusaar võttis neli kindlat 
võitu ja saavutas ühtlasi esikoha.

Ats Pajula (paremal) 3. koht.

Tapa spordihoones peeti Eesti 
laste karikavõistluste 2. etapp. 
Võistlemas olid ka Järva valla   
esindajad, kokku 13. Häid tu-

lemusi näitasid seekord Koigi 
piirkonna noormaadlejad. See-
riavõistlus jätkub rannamaadlu-
sega juuli alguses Türil.

Eesti laste seeriavõistluse Tapa etapp

Paremate hulka sõitsid veel:
N14 vanuseklassis Christina 
Rohi 6. koht
M18 klassis Aron Ott 6. koht
N18 klassis Aiki Jalakas 6. koht
N18 klassis Anni Jalakas 7. 
koht
M18 klassis Rico Rohi 7. koht
M14 Aleks Homin 8. koht
N16 Kirke Jamnes 11. koht
N14 Kerli Kleitsmann 12. koht
N14 Anete-Liselle Kirsipuu 
15. koht

Vasakul Aron Ott (2. koht) ja paremal Rico Rohi (3. koht)
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Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56

Tiraaž 4300

Toimetaja Arnika Tegelmann

arnika@aleht.ee

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 

täisnädala esmaspäevaks.

OÜ Estest PR ostab metsa- ja põllu-

maad. Tel 504 5215, 514 5215,  

info@est-land.ee

Pakume tööd klienditeenindajale! 

Rohkem infot katlin@bertberta.ee. 

Tel 508 1741

Müüa saetud ja lõhutud kuivi kütte-

puid (30 cm, 40 cm ja 50 cm).   

Tel 504 5632

Müüa soodsalt 3-meetriseid kütte-

puid. Tel 507 4553

Müüa tooreid küttepuid (lepp, sang-

lepp, kask, okaspuu). Mõõdud 25-60 

cm, vastavalt kliendi soovile.   

Tel 501 3862

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! 

Eri pikkused. Tel 558 4210

Reakuulutused

• SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT
TRANSPORDITEENUS

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee
www.speqagri.ee

KOERU AUTO OÜ 
PAKUB

Mini kopp-laaduri teenust
Auto sise-välipesu teenust
Tööstus-lao ruumide renti

Info tel 5559 9393
www.koeruauto.ee

Tiigi 6, Koeru

Eelistatud Järvamaal 
ja Lääne-Virumaal, 

võimalik ka üle Eesti. 

Tel 5647 1977

VEO- JA TÕSTETEENUSED, 
kõrvalttõste 12,5 tonni. 

Puurkaevude ja maasoojus-puuraukude puurimine, 
projekteerimine ning hooldus.
Vee- ja kanalisatsioonitorustiku rajamine, reoveemahutite, 
septikute, biopuhastite, süvaveepumpade ja veefiltrite 
paigaldus ning hooldus.

+372 5569 4310; taavi@puu esi.ee                        puurvesi      rv

www.puurvesi.ee 

Õhksoojuspumpade kalorifeeride 
ning kliimaseadmete survepesu 

ratienergia@gmail.com | tel 5183 495 | rati.ee

Metsa-ja põllumaa ost Järvamaal.  

Info 510 2224. info@impeerium.ee

Müüa lõhutud küttepuid (pikkus vas-

tavalt soovile, erinevad puuliigid).  

Müüme ka kuiva ja 3 m küttepuud.  

Tel 507 4553

Müüa kuivad kaseklotsid 40 l võrk-

kottides koos transpordiga.   

Tel 528 7186

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-

hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga kii-

red tehingud! Raha kohe kätte!

Metsa korraldamine, hindamine ja 

nõustamine alates 1993. 516 5071, 

Aarne 

Ostan vanaaegseid asju 5555 5527 

vanaaegsedasjad@gmail.com

Müüa märgi ja kuivi lõhutuid kütte-

puid (eri pikkused). Vedu tasuta! 

5673 5715.

Müüa kuivi kütteklotse.   

504 5632

Ostan raamatuid nii uuemaid kui va-

nemaid, lisaks vinüüle, helikassette 

ja Cd plaate. Samuti märke, mängu-

asju ja muid vanu esemeid. Ootan 

pakkumisi Üle eesti. Raha kohe kätte! 

Tel 5330 7540 või tarvo@atdtrans.ee

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 


